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P F   p r o   r o k    
2 0 1 3 

 

Znaven tím vším, já chci jen smrt a klid, 

jen nevidět, jak žebrá poctivec, 

jak dme se pýchou pouhý parazit, 

jak pokřiví se každá dobrá věc, 

jak trapně září pozlátko všech poct, 

jak dívčí cudnost brutálně rve chtíč, 

jak lidskou slušnost korumpuje moc, 

jak zchromlá vláda na nás bere bič, 

jak umění je pořád služkou mocných, 

jak blbost zpupně schopným poroučí, 

jak prostá pravda je všem jenom pro smích,  

jak zlo se dobru chechtá do očí. 

Znaven tím vším, už chci být, lásko, v hrobě, 

jen nemuset tím sbohem dát i tobě. 

 

Sonet Williama Shakespeara  

Pravda je, že lidé jsou - alespoň soudě dle velkého mistra - pořád stejní.  

 

 

 

 

 

Úvod  
 

 

 

Poslední novoroční projev prezidenta Václava Klause, v němž vyhlásil  k 20. výročí vzniku 

samostatné České republiky dílčí amnestii,  vyvolal v celé zemi velké pobouření nejen u  politiků, 

ale především také v řadách našich  občanů. Zpočátku se udávalo, že  bylo amnestováno 6 447 osob, 

podle pozdějších zpráv se amnestie týkala asi  50 000 osob. Omilostnila  nejen drobnější přestupky, 

ale    též  prominula závažné tresty mnoha nepoctivých podnikatelů.  Kromě finančních podvodů 
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pomohla prezidentova amnestie i pašerácké galerce. O některých  z dvanácti závažných   případů  

senáty rozhodly již v prvních lednových dnech, o některých se rozhodovalo  v průběhu ledna. 

Jednání u závažných kauz byla neveřejná.  Prezidentův pardon se týkal finančních kauz jako H-

System, investiční fond Trend,  krachu makléřské firmy Private Investors,  Union banky,   konkurzní 

mafie v případu soudce Jiřího Berky,   Františka Chvalovského a dalších. 

 

K dopadu amnestie a k její kritice veřejnosti prezident prohlásil, že ničeho nelituje, že jednou 

bude pochopena jako správný krok, že její podstatou je výraz jisté velkorysosti,   dává  šanci vrátit se 

k normálnímu životu těm,  kteří pochybili.  Připustil však, že některé kauzy, jichž se amnestie 

dotkla, ho překvapily, že o nich řadu let neslyšel,  úplně  zapomněl, že existovaly.   

Prezident sklidil oprávněnou kritiku za omilostnění zlodějů, korupčníků,  tunelářů a 

defraudantů s ohledem na to, že oběti podvodů se budou těžko domáhat náhrady škody. Smysl a cíl  

amnestie chápali mnozí dokonce v přesunu centra moci od vlády k mocným velmi bohatým 

eminencím  v pozadí, otevřeně řečeno k ochraně šedé eminence v pozadí, která se těžko mohla stát 

mocnou poctivou cestou. Někteří neúprosní kritici dokonce tvrdili, že prezidentův  čin nezůstane bez 

odměny.  

Důvěra občanů v prezidenta Václava Klause klesla v lednu na 26 procent. Ještě v prosinci se 

přitom pohybovala na úrovni 53 procent. Lidé jsou extrémně nespokojeni i s celkovou politickou 

situací. Spokojenost vyslovují pouhá tři procenta Čechů. Plyne to z průzkumu CVVM.  

Senát v pondělí  4.  března schválil podání žaloby na prezidenta Václava Klause pro 

velezradu. Měl se jí dopustit vyhlášením dílčí amnestie na počátku roku, otálením s navrhováním 

ústavních soudců i dalšími prohřešky. Vůbec poprvé v historii České republiky tak bude Ústavní 

soud řešit žalobu na prezidenta pro údajné spáchání velezrady. Poradce Václava Klause Pavel 

Hasenkopf tvrdí, že byl při pondělním jednání Senátu o žalobě na Václava Klause porušen zákon a 

žaloba na prezidenta je proto neplatná. Senátoři podle něj hlasovali v rozporu se zákonem neveřejně. 

27. března Ústavní soud rozhodl zastavil návrh žaloby na údajnou prezidentovu velezradu.   

Další události, které  mnohé naše  občany oslovily  

11. února 2013 ohlásil papež Benedikt XVI. svou abdikaci. Po osmi letech opustil svůj úřad 

28. února. Letos v dubnu oslavil své 86. narozeniny. Svou abdikaci odůvodnil  únavou a 

nedostatkem sil. Pro duchovenstvo Svaté stolice bylo papežovo rozhodnutí zcela nečekané. Nikdo to 

ve Vatikánu nečekal, i když podle kanonických pravidel má papež právo abdikovat. Ve středověku 

podobné případy byly, papežové odcházeli do klášterů. V moderní době se však pontifikát bral vždy 

jako doživotní funkce. Konkláve kardinálů se sešlo  v březnu,   na něm byla  zvolena nová hlava 

římskokatolické církve. Podle informací italského deníku hodlá informace o aféře Vatileaks osobně 

předat svému nástupci v naději, že bude dost „silný, mladý a požehnaný na to, aby podnikl nutné 
kroky". 

13. března  ohlásil v 19:07 bílý dým nad Sixtinskou kaplí,  že 115 kardinálů nového papeže 

zvolilo. 266. hlavou římskokatolické církve se stal argentinský jezuita Jorge Mario Bergoglio, 

který přijal papežské jméno František, podle vzoru sv. Františka z Assisi, zvaného také 

Serafinský. Jorge Bergoglio se narodil 17. prosince 1936, původně studoval  chemii.  

Své první vystoupení po zvolení zahájil modlitbou za svého předchůdce Benedikta XVI. a 

v proslovu vyjádřil naději, že se svět vydá na cestu lásky, bratrství a evangelizace.  Ve svých 

proslovech zdůrazňuje konání dobra,  šíření něhy,  odpovědnost hospodářskou, sociální i politickou. 

Vystupuje mnohem civilněji,  prozrazuje to i forma jeho oblečení, které si vybral mnohem prostší  

než jeho předchůdci i papežský prsten si nechal vyrobit ze stříbra, pouze   pozlacený. Přichází mezi 

prosté lidi, zdůrazňuje potřebu péče o nejslabší a nejchudší,  nabádá k ochraně   životního  prostředí, 

ohleduplnost ke všem božím tvorům. Říká, že úkolem papeže je skromnost a konkrétní služba.  
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25. února připomněly sdělovací prostředky, že před  65ti lety  převzali komunisté 

v Československu moc.  Komunistický převrat, který komunisté nazvali „Vítězným únorem“, 

vyvrcholil ve středu 25. února 1948. Vzpomínáme, že také naše zemědělské družstvo neslo hrdý 

název „Jednotné zemědělské družstvo 25. únor se sídlem v Žehuni“. 

 

21. března se podařilo zbavit zákonodárce a ústavní soudce doživotní imunity. Zákon 

prošel díky senátorům ČSSD a KDU-ČSL. Bylo  to po osmnáctém pokuse, o který se pokoušeli už 

před lety. 

3. dubna 2013 prezident Miloš Zeman dopoledne společně s šéfem Evropské komise Josém 

Manuelem Barrosem slavnostně vztyčili na Pražském hradě vlajku Evropské unie. Na Hradě se kvůli 

tomu sešly desítky příznivců i odpůrců unie, kteří ceremoniál doprovodili hlasitým pískotem. Zeman 

po vztyčení vlajky Evropské unie podepsal  za Barrosovy účasti euroval, tedy vznik záchranného fondu 

pro pomoc zemím eurozóny. Klaus připojit podpis odmítal, v prosinci ho dokonce označil za „zrůdnou 

věc“. Podle jeho nástupce jde hlavně o symboliku, protože euroval se bude ČR týkat, až když přijme 
společnou evropskou měnu. 

 

Volby  
 

Za této politické atmosféry probíhala v zemi první historická přímá volba nového 

prezidenta. První kolo se konalo v pátek a sobotu 11. a 12. ledna,  druhé kolo o dva týdny později, 

25. a 26. ledna. Funkční období dosavadního prezidenta Václava Klause končí 7. března 2013. 

Kandidátní listiny podalo původně 20 uchazečů. Ministerstvo vnitra však 23. listopadu 2012 

oznámilo, že dvanácti  uchazečům registraci zamítlo pro nesplnění podmínek. Nejvyšší správní soud  

vyhověl 13. prosince 2012 stížnosti Jany Bobošíkové, zrušil rozhodnutí Ministerstva vnitra  České 

republiky  a nařídil mu, aby ji také zaregistrovalo.  Zaregistrovaných kandidátů tak zbylo  devět: 

Jana Bobošíková, Jiří Dienstbier, Jan Fischer, Táňa Fischerová, Vladimír Franz, Zuzana Roithová, 

Přemysl Sobotka, Karel Schwarzenberg, Miloš Zeman.  Podle průzkumu v preferenci vedli na 

sklonku roku 2012 Miloš Zeman a Jan Fischer.  

 

Výsledky volby prezidenta v prvním  kole  

    

kandidát                                             příslušnost                          počet hlasů           procenta  

Miloš Zeman                                         SPOZ                                  1 245 848                24,21 

Karel Schwarzenberg TOP 09  1 204 196          23,40 

Jan Fišer nestraník     841 437 16,35 

Jiří Dienstbier ČSSD  829 297 16,12 

Vladimír Franz nestraník  351 916   6,84 

Zuzana Roiothová KDU-ČSL   255 045   4,95 

Taťána Fischerová Klíčové hnutí   166 211   3,23 

Přemysl Sobotka  ODS   126 846    2,46 

Jana Bobošíková Suverenita    123 171    2,39 

Volební účast v prvním kole dosáhla 61,31%. 

 

Volby v Žehuni v prvním i druhém kole prováděla komise ve složení:  předsedkyně Hana 

Fialová, místopředsedkyně Emilie Matoušková, zapisovatelka Marcela Ševčíková, členové  

Vladimíra Krejčová, Dagmar Krejčová a Milada Kavková.  

 

Většina  národa prožívala s první přímou volbou prezidenta republiky od počátku hektické dny, 

které vrcholily před  druhým kolem. Volby prezidenta rozdělily všechny vrstvy národa na dva 

tábory. Nejenom známé tváře, ale i prostí lidé vyjadřovali někdy více, jindy méně emotivně, tu 

http://tema.novinky.cz/evropska-unie
http://cs.wikipedia.org/wiki/Dvoukolov%C3%BD_volebn%C3%AD_syst%C3%A9m
http://cs.wikipedia.org/wiki/V%C3%A1clav_Klaus
http://cs.wikipedia.org/wiki/Ministerstvo_vnitra_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
http://cs.wikipedia.org/wiki/Nejvy%C5%A1%C5%A1%C3%AD_spr%C3%A1vn%C3%AD_soud_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
http://cs.wikipedia.org/wiki/Jana_Bobo%C5%A1%C3%ADkov%C3%A1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Ministerstvo_vnitra_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
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slovně, tu písemně  své názory na toho či onoho kandidáta. Kdo vlastnil internet, byl také 

zaplavován informacemi a radami koho a proč volit.  

Informace o množství  peněz, které vydaly týmy  na vítězné kandidáty Karla Schwarzenberga a 

Miloše Zemana se postupně měnily, neznámá zůstala také jména  dárců.  U  vítězných kandidátů se 

hovořilo  o třiceti  až pětatřiceti  milionech.   

 

 

Finálovou debatu vysílanou  na programu televize ČT1 a ČT 24 poslední večer před druhým 

kolem voleb  sledovalo na kanálech ČT1 a ČT24 dohromady v průměru 1,6 miliónu dospělých 

diváků.  

Kandidát Miloš Zeman  ji zakončili těmito slovy:„97 procent voličů jsou nestraníci. Dovolte 

mi proto, abych poděkoval dvěma nestranickým kandidátům z prvního kola - Vladimíru Franzovi a 

Janu Fischerovi, že mi vyjádřili podporu, a přeji všem nestraníkům, aby je následovali.“ 

„ Máme volbu mezi dvěma kandidáty. Já se zasadím o to, abychom rozdělení našeho národa 

zastavili, abychom začali diskusi v naší společnosti, aby politické tábory byly zase schopny spolu 

mluvit. A slibuji vám, budu-li prezident, budu bez stranických závazků, budu prezident pro všechny, 

především pak pro ty, kterým se daří méně dobře než těm nahoře,“ slíbil Schwarzenberg. 

Pocit z euforie, směřující až k hysterii,   nad možností, že si lidé sami mohou vybrat hlavu 

státu, prožívali  lidé rozličně. Byli i tací, které  neobvyklá volební kampaň  nejenže  nenadchla , ale 

v závěru dokonce  zhnusila. Jedním z úkolů nového prezidenta bude mimo jiné pokusit se 

rozdělenou společnost opět sjednotit. 

V druhém kole voleb získal Miloš Zeman 54,80% hlasů od 2 717 405 občanů, 

Karel Schwarzenberg 45,19% od 2 241 171 voličů. 
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Rozpolcenost společnosti vyvolaná a podněcovaná nesmiřitelností mezi táborem Karla 

Schwarzenberga a Miloše Zemana  vedla často  k osočování a hrubému  napadání vítězného i 

poraženého kandidáta, k podobným zjevům docházelo   také  v  té   či oné straně příznivců. 

Společnost ovládla potřeba vidět nepřítele. V  Žehuni vnímali občané volby také emociálně, ale spíš 

se naši občané zajímali o to, jak budou politici a  nový prezident zodpovědní k vůči občanům,  jak 

budou  vnímat  potřeby prostých lid, jak budou citliví k jejich sociálním potřebám. Čas pomalu stíral  

nevraživosti a začala převládat snaha podat si ruce, navzájem si naslouchat a dát prostor novému 

prezidentovi.  

8. března se konala na  nádvořích Pražského   hradu,  ve Vladislavském sále,  ve 

Svatováclavské kapli chrámu sv. Víta a na Loretánském náměstí důstojná  a působivá  inaugurace 

nového prezidenta  Miloše Zemana. Inaugurační slib a projev, který oproti běžným zvyklostem 

pronesl nový prezident spatra, vyvolal u  politologů a ústavních činitelů   četné diskuse.   Snad jen  

první a druhý cíl prezidentova inauguračního proslovu  uklidnit a stabilizovat politickou scénu a 

prosazovat  pozitivní deviace nadprůměrných výkonů osobností  unikly částečně kritice. Jeho 

nesouhlasné poukázání na tzv. ostrovy negativní deviace jako jsou kmotrovské mafie, neonacistické 

bojůvky a  část českých medií vyvolaly   ostrou kritiku. Někteří postrádali  v prezidentově projevu 

jeho  názor na zahraniční politiku. Závěr  inauguračního projevu ukončil prezident slovy:  „Dovolte 

mi, abych své dnešní vystoupení, ač tolerantní ateista, uzavřel modlitbou, kterou mnozí z vás znáte: 
Bože, dej mi odvahu, abych se snažil ovlivňovat věci, které ovlivňovat mohu. Bože, dej mi pokoru, abych 
rozpoznal věci, které ovlivnit nemohu. Bože, dej mi moudrost, abych dokázal rozlišit rozdíl mezi prvním a 

druhým.“ Za zmínku stojí uvést chybu, jež   se vloudila  do psaného textu prezidentského  slibu, 

který dodala Poslanecká sněmovna.  Přestože prezident  text zpaměti přesně odříkal, podepsal  

posléze text s  vynechanou koncovkou ve slově nejlepší(ho),  a proto   odpoledne podepisoval 

prezident za účasti nejvyšších ústavních činitelů opravenou verzi ještě jednou.   

Protože mě osobně celý ceremoniel včetně prezidentova projevu oslovil, snažila jsem u 

místních spoluobčanů zjistit,  jak  oni osobu prezidenta a celý akt vnímali. Přirozeně, že i zde  jsem 

dostala na vyslovenou otázku nejrůznější odpovědi.  

Volby ve svém celku si vyžádaly náklad téměř 125 milionů korun. Volební kampaň Karla 

Schwarzenberga stála 36,3 milionů, Miloše Zemana 30 milionů korun. 
1
 

Od 1. června  2013 vešel v platnost zákon, podle kterého ztrácejí  zákonodárci a 

ústavodární činitelé doživotní imunitu.  

                                                 
1 V příloze dokument k 1. a 2. kolu  prezidentských voleb 
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17. června 2013 podal premiér Petr Nečas kvůli údajné korupci ve vysokých politických 

kruzích demisi ze své funkce. Končí také na postu šéfa ODS. Důvodem je  kauza šéfky jeho 

kanceláře Jany Nagyové, která byla 13. června policií zadržena v souvislosti za údajné zneužití 

vojenské rozvědky a v kauze údajného uplácení bývalých poslanců ODS. Policie v této souvislosti 

zadržela celkem sedm osob,  včetně Jany Nagyové, Romana Janouška a Petra Tluchoře; všichni 

skončili ve vězení.  Kabinet má pokračovat jako vláda v demisi. ČSS trvá na předčasných volbách.  

 

25. června pověřil prezident republiky  Jiřího Rusnoka sestavením nové vlády. Záměrem 

prezidenta je, aby nepokračovala vláda  Petra Nečase. Nejen v celé zemi, ale i v Žehuni se lidé 

zajímají, jak se bude dále situace vyvíjet. Předpokládá se, že do 9. července jmenuje prezident na 

premiérův návrh ministry. Do 16. července odhlasuje sněmovna třípětinovou většinou usnesení  o 

svém rozpuštění. Může hlasovat i o vyslovení nedůvěry prezidentské vládě. Do 30. července požádá 

vláda sněmovnu o důvěru a nezíská-li  ji,  dál bude vládnout v demisi Rusnokova vláda. Může 

vládnout v demisi několik měsíců, ale podle právníků by to byl „ústavní puč“.Legitimní by byla 

zhruba dvoutýdenní doba, během níž by prezident vybral nového premiéra. Do 30. srpna Miloš 

Zeman jmenuje svého druhého premiéra. Může to být opět  Jiří Rusnok, ale také Miroslava 

Němcová. Do 30. září musí druhá prezidentská vláda požádat o důvěru (do třiceti dnů po 

jmenování).  Zemanův tým by ji nezískal. Němcová se svými ministry  ano (za současné 

konstelace). Do 15. října premiérku navrhne předseda sněmovny. Stane se jí Miroslava Němcová, 

kterou nyní podporuje 101 poslanců.  

K 28. srpnu 2013 je rozpuštěna Poslanecká sněmovna. Volby jsou prezidentem republiky 

stanoveny na  25. a 26. října 2013.  

 

Volby do poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 25. a 26. října 2013 

 
                               Volby 2013 Sečteno 100,00 % okrsků  

                                                                          20,45 % ČSSD  

                                                            18,65 % ANO 2011  

                                                            14,91 % KSČM  

                                                            11,99 % TOP 09  

                                                              7,72 % ODS  

                                                              6,88 % Úsvit  

 

   6,78 % KDU-ČSL  

                                                              3,19 % SZ  
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Prezident Miloš Zeman 28. října u příležitosti 95. výročí vzniku samostatného 

Československa udělil státní vyznamenání. Řád Tomáše Garrigua Masaryka propůjčil filozofovi 

Erazimu Kohákovi a hudebníkovi Jiřímu Suchému. Další osobnosti získaly Medaile Za zásluhy. 

Celkem prezident ocenil 29 osobností. Mezi stovkami hostů byl mimo jiné předseda Senátu Milan 

Štěch, bývalý prezident Václav Klaus s manželkou Livií i Dagmar Havlová, choť Václava Havla. 

Prezident ve svém úvodním proslovu zvlášť zmínil již zemřelou sochařku Marii Uchytilovou, která 

byla autorkou pomníku 82 dětí v Lidicích. Ten připomíná děti, které v červnu 1942 nacisté po 

vyhlazení obce poslali do plynové komory. Medaili Za zásluhy obdržela in memoriam. 

Vyznamenání pro několik z nich už ale dopředu vyvolávalo kontroverze a kritiku prezidenta 

Zemana. 

V projevu prezident vyzdvihl životní příběhy, které mají všichni ocenění za sebou. Život 

žádného z nich podle Zemana nebyl strmou cestou vzhůru. Aktuální politické situaci se ve své řeči 

nevěnoval. 
2
)  

 

 

Činnost obecního úřadu  
 

Zastupitelstvo obce Žehuň se sešlo v tomto roce sedmkrát. Zápisy z jednání jsou součástí 

dokumentů  k roku 2013.  
 

Plán kulturních akcí pro rok 2013 
Leden: 

9. 1.   Lyžování ve Skiareálu  Herlíkovice 

Březen:  

2. 3.   Masopustní rej 

Duben: 

20. 4.  Čarodějnické zvaní 

                                                 
2 Dokumenty k volbám do PS Parlamentu ČR 

http://tema.novinky.cz/milan-stech
http://tema.novinky.cz/milan-stech
http://tema.novinky.cz/vaclav-klaus
http://tema.novinky.cz/vaclav-havel
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27. 4.  Po stopách rytíře Prokopa  - 1. celodenní výlet do přírody  

30. 4. Čarodějnice  

Květen: 

11. 5.  Den matek 

18. 5.   Po stopách rytíře Prokopa – 2. celodenní výlet do přírody 

25. 5.   Dětský den 

Červen: 

15. 6.  Po stopách rytíře Prokopa – 3. celodenní výlet do přírody 

Červenec: 

5.-7. 7. Dětské kempování - Po stopách rytíře Prokopa –vyhodnocení 

Září:  

14.  9.  Výlet nejen pro důchodce  

Listopad: 

2.  11.   Lampiónový průvod  

16.11.   Předvánoční posezení pro důchodce  

Prosinec:  

1. 12.   Zahájení adventu  

7. 12.  Mikulášská besídka pro děti 

22. 12. Ukončení  adventu  

 
 

Ve složení výboru Klubu seniorů i v zaměření činnosti klubu došlo na sklonku roku 2012 

po pěti letech k  redukci členek výboru.   Původní výbor ustavený a fungující od roku  2007 do roku 

2012 ve složení Hana Eliášová, Hana Senohrábková, Božena Lebedová, Libuše Vondrušková a 

Ludmila Tvrdíková si vytknul při zakládání za cíl své činnosti   kromě zábavy a drobného 

občerstvení   také přiměřené vzdělávání.  Proto náplně  pravidelných  měsíčních  přátelských 

setkávání obsahovaly   také zdravotní přednášky,  čtení z kronik obce,  prohlídky dokumentů ke 

kronikám, výstavu obrazů, výstavu kronik, kytarový koncert, blahopřání jubilantům, pokus o  

parodii historického  námětu  z doby Karla IV. divadelní formou,  informace o  obecní knihovně, 

pravidelné seznamování se stavem nemovité kulturní památky kostela sv. Gotharda, organizování 

brigád v areálu starého hřbitova, aktivovala se  snaha pečovat  o nemovitou kulturní památku kostela 

sv. Gotharda seznamováním  s  činností aktivistů pro záchranu   kostnice a další.    

Některých  schůzek  se účastnil i  starosta obce, aby seznámil přítomné seniory s činností a 

záměry zastupitelstva obce. Zastupitelstvo obce vědomo si významu  společensko-vzdělávací 

činnosti  seniorů dotovalo v  roce 2012 setkávání seniorů částkou 3 000 korun. Poslední dva roky se 

na schůzkách intenzivně diskutovalo o nutnosti zajistit pro obec v rámci plánovaných oslav 875. 

výročí Žehuně znak a vlajku.  Na základě historických faktů se vybíraly  při schůzkách náměty figur 

a barvy pro znak a  vlajku, dokonce se někteří aktivní  senioři pokusili  návrhy znaku laicky 

nakreslit. S blížícími se oslavami  se na schůzkách zintenzivnila  příprava na plánovanou výstavu  

„Pohled do domovů našich babiček a dědečků“, která svým úspěchem završila  činnost seniorů 

v roce 2012. 

Ve snaze nerozdmychávat rozkol a  nevraživost, což skutečně není cílem, odpovím  na otázku,  

proč se výbor redukoval  na pouhé tři členky, které si předsevzaly, že v organizování  setkávání 

budou pokračovat  za cenu, že vyhoví několika hlasům  z pléna, aby  se náplně  schůzek   zaměřily  

pouze na volnou zábavu  s drobným pohoštěním. Odstupující   členky výboru Hana Eliášová a 

Ludmila Tvrdíková  se dohodly se setrvávajícími, že se podle možností jejich  nově zaměřených 

schůzek zúčastní a že vybrané společensko-vzdělávací akce budou pořádat  dvakrát až třikrát ročně   

ve vzájemné spolupráci  pod hlavičkou  klubu seniorů a za podpory obecního úřadu.  

Pokus  jsme učinili 24. listopadu 2012  přednáškou Ing. Miloslava Šafaříka  „ Léčivé účinky 

kostela sv. Gotharda“, organizovanou spolu s výstavou dokumentů kroniky zaměřených převážně na 

oslavy 875. výročí obce. Akce se uskutečnila  ve spolupráci s předurčenou  kronikářkou - učitelkou  

Martou Jiroudkovou. Přednášky a prohlídky areálu kostela sv. Gotharda se také zúčastnil  předseda 

Svazu kronikářů Čech, Moravy a Slezska  Mgr.  Jaromír Košťák. Své poznatky z návštěvy Žehuně, 
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při níž navštívil také nemovitou kulturní památku kostela sv. Gotharda  spolu  s  barokní kostnicí, 

uveřejnil v celostátním časopise Kroniky a  kronikáři. Znění článku bylo zachyceno  v dokumentech 

ke kronice.  

 

Jednodenní lyžařský zájezd do Herlíkovic 

Místostarosta obce zadal  na web tuto zprávu: „V sobotu 19.  ledna se uskutečnil sportovní 

zájezd do lyžařského střediska Herlíkovice – Bubákov. Parta ski  nadšenců   podvedením paní 

Urbanové se  sešla v 7:00 hodin před marketem „Veronika“ a autobusem vyrazila do hor. Po 

příjezdu nás mile překvapilo,  jak jsou  sjezdovky  krásně  upraveny. Byla radost  prohánět  se  na 

tratích  zalitých sluncem.  Všichni  jsme prožili mnoho nezapomenutelných sportovních a 

gastronomických zážitků. Den rychle utekl a celá parta  se v podvečer příjemně unavena vrátila 

domů.  Dalším kladem  byla skutečnost, že i přes účast zdravotnice jsme nemuseli jejích služeb 

využít. Určitě se znovu  brzy na nějaký výlet vypravíme.“ 

 

Zpráva na facebooku, kterou zadal Pavel Šebrle: 

„Tak a dohodnuto -   příští týden v sobotu - to jest 16.2. v hospodě u Kvasničků - budeme hrát 

s Rocketou. Tak doufám, ze dorazíte v hojnem počtu popít a pobavit se!“ (Kronikářka zasáhla do 

zprávy   menší úpravou  pravopisu.) 

 Podle další zprávy na facebooku a z pohovoru s provozovatelem pohostinství se dovídáme, že 

účast byla mizivá.  

 

II. Žehuňský masopust  

V pondělí 18. února v 18 hodin se sešli v kulturním domě zájemci o zapůjčení masopustního 

kostýmu k zapsání  požadovaných  masek z půjčovny.  Slunečné počasí po celý den masopustní 

taškařici přálo, masek byla úroda, kapela Suchdolanka vytrvale vyhrávala, alkoholu se v šatlavě i při 

zastávkách u jednotlivých domů vypilo požehnaně, stolky před většinou domů oplývaly  sladkými,  

slanými  a masitými  lahůdkami.  Jen některé domy své brány neotevřely. Podle hlavní pořadatelky,  

členky zastupitelstva obce a kulturní referentky paní Jany Urbanové, činil čistý finanční výtěžek  

letošního  masopustu 16 000 Kč,  zatímco vloni dosáhl  28 000 Kč. Několika maskám sice v závěru 

průvodu  nohy už tolik nesloužily, ale všichni  oproti loňsku vytrvali až do odstřelení medvěda.   A 

tak se  Žehuňský masopust 2013 vydařil!   

 

 

 
Nástup masek před zahájením průvodu - velké množství fotografií od několika amatérských 

fotografů je  na webu obce
3
) 

                                                 
3 Dokument č. 1346/13-2a 
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Knihovna  

Protože Ministerstvo kultury sdělilo, že ke dni 28.2. 2013 končí platnost smlouvy mezi 

společností Telefonica Czech Republic a.s. a Ministerstvem kultury, na jejímž základě  byly hrazeny 

poplatky za připojení obecní knihovny k internetu,  a protože  během dvou posledních let neměl 

v knihovně nikdo z občanů  zájem o přístup na internet, zrušil obecní úřad v knihovně internet a 

občané, kteří by projevili zájem o tuto službu,  budou moci využít internet na obecním úřadě. 

Knihovnice   paní Hana Eliášová registrovala  v roce 2012 celkem 81 čtenářů, z toho 5 

mladých do 15ti let.  Knihovna obdržela za rok 2012 od čtenářů darem 13 knih, pro nedostatek 

finančních prostředků mohla  zakoupit pouze 6 nových knih. Za rok 2012 půjčila knihovnice 1 482 

knih a 1 795 periodik. Úbytek dvou osob zavinilo odstěhování, přibyl jeden čtenář do 15ti let. 

Náklady  na provoz obecní knihovny činily 23 859,50 Kč + hrubá mzda knihovnice + 22 800 Kč. 

 

Zprávu o činnosti knihovny za rok 2013 uvádím podle  komentáře knihovnice, zaslaného 

Městské knihovně Kutná Hora: „Neuspokojivá finanční situace obce Žehuň trvá. Úbytek čtenářů 

úmrtím se nahradil novými  obyvateli, kteří se do Žehuně přistěhovali. Počet žáků v místní škole 

stále stagnuje.  Do školy většina dětí dojíždí. Trvá  spolupráce   s mateřskou školou. S dětmi 

mateřské školy pořádám několikrát ročně besedu, při které seznamuji děti s knížkami, jež si potom 

chtějí s učitelkami ve školce přečíst.  Čtenářům, kteří pro zdravotní problémy nemohou knihovnu 

navštívit, nosím knihy domů osobně. Dojíždějícím otevřu knihovnu i mimo otevírací dny a hodiny. 

Čtenáři oceňují zapůjčování a dovoz  knih z Městské knihovny Kutná Hora.“ 

Přikládám kopii ročního výkazu.  
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Na Ples obcí, který se  uskutečnil 30. března 2013 v kulturním domě na Hradčanech, 

zakoupila obec ceny do tomboly a obstarala  sponzorské dary od místních podnikatelů. 
4
) 

 

Památky Kolínského Zálabí  v kulturním domě v Žehuni  

 

O velikonoční sobotě 30. března seznámila přednáška  Bc. Romana Šulce doprovázená 

promítáním  desítky návštěvníků s historickými a přírodními památkami  „Kolínského Zálabí“ 

v trojúhelníku KOLÍ N – ZÁBOŘÍ  NAD LABEM – ŽIŽELICE – ŽEHUŇ – VELKÝ OSEK – 

KOLÍN  se vším zajímavým, co tato výseč obsahuje. Na závěr promítl Bc. Roman Šulc 

v předpremiéře zcela  nový film „Kolín – Jeruzalém na Labi“,  jehož je autorem spolu 

s kameramanem panem Janem Kubkou. Doprovodná výstava dokumentů kroniky obce Žehuň byla 

pro zájem  návštěvníků prodloužena ještě v  neděli 31. března. Zajímavé akce se zúčastnil také 

předseda Svazu kronikářů Čech, Moravy a Slezska Mgr. Jaromír Košťák. 
5
) 

 

 

      
                 

                    Bc. Roman Šulc                                                  Starosta Ing. Karel Horák  

 

 

     
      
  Mgr. Jaromír Košťák                                           Mgr. Oldřich  Novotný s manželkou  

 

                                                 
4  Dokument  č. 1345/13-1b 
5  Dokument  č. 1346/13-2b   

   Dokument - Přednáška a promítání filmu Bc. R. Šulce „Památky Kolínského Zálabí“  

                       a výstava  kronik  30. a 31. 3. 2013 
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 Starostka Ohař Ing. Viera Obešlová (vzadu)           Občané při prohlídce kronik a dokumentů  

 

 

Velikonoce 2013  připomínaly svým počasím spíš zimu než jaro. Na Velikonoční pondělí 

dosáhla ranní teplota pouhých -5°C, přes den poletoval občas sníh, odpoledne se teploměr zastavil na 

2°C. Přiložené fotografie sněhový poprašek  dokládají. 

 

 

         
            

               Pomlázka před kostelem                                   Koledníci před domem kronikářky  

 

         
 

Koledníci na dvoře kronikářky  
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 Malá perlička  o  magickém tábořišti „U Bobra“ a „Silvestrovském zvonění“ 
 

Musím začít od počátku. V poslední době jsem často slýchala zmínku o silvestrovských 

setkáváních  „U Bobra“. Také to romantické místo u Cidliny znám z dob svého působení na škole;  

nejednou jsem tam tábořila s dětmi při  celodenní vycházce. Můj  zájem dozvědět se něco bližšího ze 

současné doby podnítila kadeřnice paní Iveta Bednářová, když mi při jedné návštěvě jejího 

zkrášlovacího  salonu ukazovala na tabletu fotografie ze silvestrovského zvonění na věži kostela sv. 

Gotharda a také přidala  několik fotografií z další  silvestrovské tradice  - setkávání „U Bobra“.  

Chtěla jsem o tom napsat do kroniky. Protože  vím, že u obou  akcích nechybí Ing. Libor 

Vondruška, jeden z aktivních aktivistů pro záchranu  nemovitých kulturních památek areálu kostela 

sv. Gotharda,  který je  jako současný zvoník kostela sv. Gotharda  iniciátorem silvestrovských  

výstupů na věž, požádala jsem ho, aby o tom napsal  několik vět a tady  jsou: 

 

 „Kde se vzalo genius loci tohoto místa na řece Steklindě, ač v Žehuňském katastru, avšak 

hojně využívané Dobšičáky. Snad nám je přece jenom zanechali staří Keltové, jak jinak bychom si 

mohli vysvětlit, že zde každoročně tráví noci chlapci,  jejichž domovy jsou vzdušnou čarou necelý 

kilometr od tohoto místa. 

Toto tábornické místo ležící v místě, kde se staré rameno řeky téměř dotýká s novým, začali 

využívat k táboření dnes již nežijící Jarda Zezulka a Vašek Bulíček spolu s Fandou Malým - Timurem 

Klubu zoufalých turistů. A právě pro KZT  - dnes se dá už říci - se stalo toto místo takřka kultovním. 

Jeho mužská část zde pravidelně každoročně táboří (ženy mají pouze denní přístup) a rovněž 

pravidelně každoročně zde klub spolu s širokým okruhem sympatizantů tráví silvestrovská 

odpoledne. 

Není to však všechno,  kouzlo tohoto místa zapůsobilo i na mladou generaci - tentokrát ryze ze 

Žehuně - a chlapci zde vystavěli pravěkou chýši pouze z přírodních materiálů. Ač jejich záměry nám 

nejsou zcela jasné, jsme rádi, že tato krásná tradice má své pokračovatele.“ 
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           Tyto fotografie jsem pořídila při jarní vycházce s Ing. Miloslavem Šafaříkem roku 2013 

 

 

 Další novodobou silvestrovsko-novoroční „tradici“ popisuje Ing. Libor Vondruška doslova 

takto:  

    „Vítání Nového roku hlasem staroslavného zvonu Svatého Gotharda 

Po znovuzprovoznění zvonice a zvonu sv. Gotharda vznikla v Žehuni nová tradice. Od roku 

2010 vítá v Žehuni nový rok nádherný zvuk zvonu Gothard, kulturní památky, jež svou starobylostí 

a mohutností dvacet čtyři centů může směle konkurovat zvonům od sv. Víta. Monumentální zvuk 

doléhá až do všech sousedních vsí. 

Při této příležitosti se pravidelně  schází skupina přátel ze Žehuně a okolí a za zvuku zvonu se 

loučí se starým a vítá nový rok. Ačkoliv věžní hodiny jsou již dva roky v provozu a spolehlivě 

odměřují žehuňským čas, k přesnému zahájení zvonění používáme družicově řízeny čas. Své líčení  

končí Ing. Libor Vondruška slovy  Waltera Scotta - A volaje hříšníka k modlitbě hlasitě, hluboce a 

dlouze zněl zvon.“ 

Hlas zvonu Gotharda při silvestrovsko-novoročním zvonění 2013 – 2014 zaznamenala paní 

Hana Kvasničková a je ke slyšení na  http://www.youtube.com/watch?v=AmXk14H2CY8. Užijte si 

jeho  mohutný zvuk! 

 

Škola 

       

       Základní škola – pohled ze dvora                  Mateřská škola - pohled ze zahrady  

http://www.youtube.com/watch?v=AmXk14H2CY8
http://www.zszehun.cz/gllb-popisek-obrazku-2-9-2
http://www.zszehun.cz/gllb-popisek-obrazku-2-9-2
http://www.zszehun.cz/gllb-popisek-obrazku-3-7-2
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  Základní škola a Mateřská škola Žehuň leží uprostřed obce.  Škola a školka se nacházejí ve 

dvou budovách vzdálených od sebe asi 200 metrů. V roce 1993 byly obě instituce administrativně 

sloučeny. Při ZŠ pracuje školní družina, škola má svoji jídelnu. 

Základní školu i mateřskou školu   navštěvují děti  ze Žehuně, z Dobšic, z Choťovic a z Hradčan. 

Základní škola je málotřídní s moderním vybavením pro výchovu, vzdělávání a volný čas žáků. Více 

na webu www.zszehun.cz. 

Perličky z mateřské školy ve školním roce 2012 -2013 
 

I když v pátek 22. března 2013 klesla opět  ranní teplota na -8°C, část rybníka pokrývala 

nesouvislá vrstva ledu  a místy ležel ještě sníh,  vyrazily přesto paní učitelky s dětmi  z mateřské 

školy již po třiadvacáté na tradiční  Vynášení   Smrtky, a letos i Smrťáka.   S několika zastávkami 

prošly děti vsí s krátkým pásmem tanečků, písní a říkanek. Poté, co Smrtky zapálily a poslaly po 

vodě pryč, ozdobily větvičky - Létíčka  růžičkami a mašlemi a donesly je dle lidové tradice zpět do 

vsi. A od té chvíle čekáme, kdy nastane konečně jaro.  

 

 

     
 

 

     
 

 

V sobotu 26. října 2013  navštívila žehuňská mateřská škola zámek Kačinu  u Kutné 

Hory. Schůzky se účastnily mateřské  školy regionu MAS Zálabí  a MAS Lípa pro venkov a ty  

mateřské   školy, které absolvovaly  sportovních olympiády  v Jestřabí Lhotě  či putovní olympiádu. 
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Základní škola – setkání bývalých žáků po letech ..... 

Červen a červenec jsou zpravidla měsíce třídních setkávání po letech.  Nejinak tomu bylo 

také v roce 2013 

 
         

           Sraz absolventů Základní školy v Žehuni  po 50ti letech  v červnu 2013, 

               uprostřed paní učitelka Mgr. Vladimíra Podoláková – Kvičerová 



 19 

 

Další setkání spolužáků se uskutečnilo  22. června 2013 v Dobšicích. 

 

 
 

 

 
 Třídní sraz absolventů Základní školy v Žehuni  po 25ti letech v Dobšicích -  

vpředu  uprostřed uč. Ludmila Tvrdíková,  první zprava Mgr. Jan Ponocný,  

vedle Mgr. Libuše Ponocná, vedle v druhé řadě Mgr. Věra Slavíčková 
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Podívejme se ještě na další  dnes již historickou fotografii  někdejších žáků   žehuňské 

školy a porovnejme jejich počet a vzhled po čtyřiceti pěti letech. Změna  patřičná! Jen kulisa 

stále stejná. Ani naaranžované zelence v květináči nechybí. 

 

 
                                 Tolik se nás po 45. letech sešlo 13. července 2013 
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V sobotu 20. dubna  2013 proběhlo již potřetí jarní otevírání řeky Cidliny – Želviáda.    

Přestože nám ani tentokrát počasí příliš nepřálo – ale mohlo být i hůře! – sešlo se na startu ještě více 

vodáků, příležitostných nadšenců a diváků. Nálada byla opět výborná, jistě i proto, že nechybělo 

správné občerstvení ve stáncích. Všeobecné veselí nastalo, když se dva odvážlivci pokusili sjet lodí 

po žulových schodech a jejich pokus se příliš nezdařil. Ale nedali se odradit a za potlesku 

okolostojícího diváctva brzy znovu odrazili od břehu a vydali se na další  dobrodružnou cestu. 

Poděkujme na závěr všem statečným a otužilým účastníkům, obětavým organizátorům a těšme se na 

další ročník Želviády.
6
 

 

             
 

             
  

 

                                                 
6  Dokument  č. 1347/13-3a 
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Velký čarodějný oheň v Žehuni ohlásily sličné čarodějnice v předstihu návštěvami rodin již 

20. dubna. Vlastní pálení ohně doprovázené  hudbou a bohatým občerstvení se těší již léta velkému 

zájmu místních i cizích návštěvníků. Také letos se  30. dubna již před  půl osmou zaplnilo hřiště 

dětmi i dospělými. Po úvodním slovu místostarosty pana Jiřího Podvala  vyšlehly z mohutné hranice  

první plameny doprovázené oblaky dýmu. Létající jiskry a sálající žár postupně přesunuly  

přihlížející diváky do patřičné vzdáleností. Hudebníci skupiny  Brtník  hráli s takovou vervou, že ani  

předmájové a prvomájové kapky deště nedonutily  mnohé tanečníky k odchodu z přírodního parketu. 
7
) 

 

 

       
 

             
 

             
 

 

                                                 
7  Dokumente 1349/13-5a 
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Den matek 2013 připomněly ženám starším padesáti let  v neděli 12. května Jana Urbanová, 

Marcela Ševčíková a Gabriela Kuncová kytičkou karafiátu a tímto přáním.  

 

 

 
 
 

V neděli 19. května 2013 se uskutečnil  cyklistický výlet do  Obory Kněžičky.     

Účastníci si vybrali dvě  možné trasy:    snadnější okolo rybníka, náročnější přes Žiželice a 

Lovčice.  Nálada byla výborná,  všichni zvolenou trasu zvládli. 
8
) 

 

 

Klub mladých muzejníků z Kolína v Žehuni 

 

Muzejní pedagožka paní Ilona Boháčková napsala: „Mladí  muzejníci se sešli 25. května 2013 

ráno na kolínském nádraží v hojném počtu. Z vlaku vystoupili v Dobšicích a svůj třetí letošní výlet 

zahájili dvoukilometrovou procházkou podle řeky Cidliny, během níž se pomocí krátké pantomimické 

hry rozdělili do čtyř skupin - Pampelišky, Růže, Pomněnky a Fialky.  

V Žehuni je přivítala milým úsměvem a horkým čajem paní Ludmila Tvrdíková.  V první části 

programu si děti povídaly o kronikách - co to jsou kroniky, kdy vznikaly, kdo je psal, četly si úryvky 

 z Kosmovy a Dalimilovy kroniky, posuzovaly věrohodnost těchto pramenů, diskutovaly nad Letopisy 

Marka Bydžovského z Florentina. Následně je paní Tvrdíková seznámila s žehuňskými kronikami. 

Každá skupinka si jednu vybrala a po krátké přípravě ji představila ostatním. Nejnápaditější 

prezentaci měly Fialky a byly za to odměněny.  

Ve druhé části programu se muzejníkům věnoval Bc. Roman Šulc. Provedl děti po žehuňských  

památkách a svými znalostmi a poutavým vyprávěním, přizpůsobeným věku malých posluchačů, si 

získal jejich pozornost i zájem. Žehuňský rybník, mlýn, socha Jana Nepomuckého, kostel sv. 

Gotharda, zvonice se zvonícím zvonem a barokní kostnice se následně staly zdrojem otázek, které si 

navzájem jednotlivé týmy pokládaly v závěrečné vědomostní soutěži. Malou odměnu si tentokrát 

vybojovaly Pomněnky, a to především díky bezkonkurenčním znalostem Klárky Hlouškové.“ 

 

Milého setkání s patnácti vnímavými dětmi ve věku devíti až dvanácti let se také účastnila 

Mgr. Libuše Vaňková, která pořídila část fotodokumentace.   

 

 

 

 

                                                 
8  Dokumentace č. 1350/13-6a  
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                   Konečně jsme dorazili k cíli  

 

          
      

                    Plníme uložené úkoly                                       Zastavení  před mlýnskou vilou  

 

                  
             

             Bc. Roman Šulc poutavě vypravuje                 Prohlídku nemovité kulturní památky  

                o  historii Žehuňského rybníka                          zahájil Bc. Roman Šulc v kostele  

    

 

Den dětí  v sobotu 25. května 2013 i  přes zataženou oblohu a dešťovou přeháňku tradiční 

akci neohrozil. Divadlo  Vanda a Standa dokázalo navodit patřičnou náladu a přivedlo do tanečního 



 25 

varu děti i dospělé. Fotografie jsou toho dokladem. Letošní nepřízeň počasí zavinila sice menší účast 

návštěvníků, ale neovlivnila dobrou náladu. 
9
) 

 

 

          
    Je vidět, že se všichni  dobře bavíme  

 

          
                každý podle své chuti    -     dospělí i děti 

 

          
                 a také dospělí spolu s dětmi  

 

 

 

 

                                                 
9  Dokumentace č. 1350/13-6b, č. 1351/13-7a 
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Tři celodenní vycházky Po stopách rytíře Prokopa v dubnu až červnu 2013 organizovala 

vedoucí kulturní komise,  zastupitelka paní Jana Urbanová ve spolupráci s paní Gabrielou 

Kuncovou. 
10

) 

První vycházka se uskutečnila 27. dubna 2013 a končila v Dobšicích. Spokojenost účastníků  

dokazují fotografie. 

 

 

            
 

 

             
 

 

                
 

 

18. května 2013 následovala  druhá výprava, která začínala u závory na lesní  cestě vedoucí 

do obory Kněžičky a končila jízdou vlakem do Dobšic. 
11

) 

                                                 
10  Dokument  - Tři vycházky „Po stopách rytíře Prokopa“ – 27.4. , 18.5., 15.6. 2013  
11  Dokument  č. 1348/13-4a   
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    V lese se  všem moc líbilo  

 

            
     

    Usměv na tváři  dokazuje  pohodu  

 

            
     

Oběd v hotelu nám všem chutnal 

 

 

Třetí  vycházka  následovala 15. června 2013. Všechny tři celodenní výpravy   nazvané Po 

stopách rytíře Prokopa provázela  dobrá nálada a přinesly  mladým účastníkům mnoho radosti a 

nových poznatků.  
12

) 

 

                                                 
12  Dokument č. 1348/13-4b 
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V Žehuni  3. července  2013  zadávám na web obce:  

Předseda Svazu kronikářů Čech, Moravy  a Slezska Mgr. Jaromír Košťák, který dvakrát 

navštívil  obec Žehuň -  poprvé  24. listopadu 2012 si prohlédl areál nemovité kulturní  památky 

kostela sv.  Gotharda a zúčastnil se v kulturním domě  zajímavé přednášky Ing. Miloslava Šafaříka 

„Léčivé účinky kostela sv. Gotharda“ doplněnou výstavou kronik a dokumentů,  podruhé shlédl 

promítání a přednášku Bc. Romana Šulce Kolínské Zálabí, opět doplněnou výstavou kronikářských 

dokumentů.  O obou akcích  psal v magazínu pro kulturní život v místech a regionech Místní 

kultura. Tentokrát  líčí Keltské slavnosti v Dobšicích,  jichž se účastnil 29. června 2013: 

 

„Keltské slavnosti podesáté 

Byly spojeny s poutí v den svátku Petra a Pavla, ale hlavně měly středočeský rámec pod záštitou 

hejtmana. Uskutečnila je obec s pouhými dvěma sty obyvateli a kromě hudby, pouťových atrakcí, 

dostatku jídla a pití pro velikou účast tradičních návštěvníků. Čekalo se na hosty z šesti Dobšic. 

Součástí se stala výstava obecních kronik, Expozice místních tradic, spolků a rodáků. V Keltské části 

pak možnost nahlédnout, jak dávní Keltové razili duhovky, mleli obilí nebo v hliněné peci 

připravovali některé pokrmy.  

        

   Hudba všude kolem  

Ozývala se ze všech stran, a to už za nedalekou Žehuní na Kolínsku. Kolem 13. hodiny se střídala 

místní kapela pojmenovaná podle domácí řeky Cidlinka s Nezmar triem. Ale bylo  to již desáté 

výročí, aby nechyběla dobrá desítka dalších kapel včetně kolínské Kmochovky. A v blízkosti atrakcí 

pro děti navíc reprodukované hudební umění.  

           Nebývá zvykem, že do podobných událostí je zapojeno vedení obce, vedoucí knihovny v 
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podobě konferenciérky, kronikářky a samozřejmě rodinných příslušníků. Hned u vstupu na stadión 

vítal hosty Ing. Fr. Malý, starosta. Také mne provedl obcí. Nejdřív zvonička, sousoší obou svatých  

z r. 1867, pak pomník těm, kteří se nevrátili z obou světových válek.  

        

   Ticho nejen u kronik  

Pana starostu jsem ztratil před čp. 16, což je kulturní dům a vlastně místo pro řízení obce, knihovnu, 

vystavování a celoroční společenské události. Každé muzeum nebo síň tradic připomíná své 

velikány. Tady k nim patřil velvyslanec v gruzínském oblečení z roku 1910 včetně dýky. Slavní 

sportovci, připomínka na letce za 2. světové války v Anglii, ale třeba i ze současnosti cvičitel se psy. 

Ze spolků pak místní hasiči, myslivci, rybáři, připomínka ochotníků, zdravotníků, či rarita - nejen 

Prčice, ale i Dobšice. Ty dokonce pětkrát - tolik místních názvů a téměř stejný počet spolupráce. 

Expozice byly doplněny získanými granty.  

          Dlouhé by bylo povídání o kronikách. Celkem 16 jich bylo vystaveno. Paní Libuše  Novotná je 

vede od r. 1963. (Zapomněl jsem jako předseda Sdružení kronikářů Čech, Moravy a Slezska 

pogratulovat k 50. výročí, omlouvám se.) Události fotograficky dokumentuje včetně nezvyklostí, jako 

je vánoční čaj vařený u kapličky nebo zabijačková polévka tradičně rozvážená po vsi. Ve skutečnosti 

to však byly stovky fotografií, které dokumentují místní historii.  

            

 Hudba, skanzen a hosté  

Kapely slavných jmen, ale třeba bubenický workshop TOKHI, TOX, LOKOMOTIVA a další se 

střídaly od 13 do dvou hodin po půlnoci. Přestávky vyplňovala konferenciérka Helena  Novotná. 

Pohotově a s přehledem už proto, že slavnosti připravovala od září. Nezapomněla pozvat do 

skanzenu. Ten se nacházel za oplocením. Vystavené artefakty a přiblížení jejich řemesel lákaly 

 k nahlédnutí do času Keltů. Nejen dětem se tady líbilo.  

             A hosté? Čekalo se na středočeského hejtmana, na autobus z Dobšic na Moravě. Přítomna 

byla PhDr. J. Valentová z pražského Národního muzea. U stolu, kam hudba nejen občas hlasitě 

pronikla, jsem seděl s kronikáři Ludmilou  Tvrdíkovou a Ottou Věříšem. Také bylo o čem povídat.  

A perlička nakonec – cestou na nádraží jsem spatřil lípy s cedulkami. Nesla jména spřátelených 

Dobšic.  

 Poděkování a obdiv  

To první paní konferenciérce a vůbec rodinám jejích nejbližších. Obdiv pak středočeské obci 

Dobšice. Ač malá počtem, velká schopnostmi. 

Mgr. Jaromír Košťák, předseda Svazu kronikářů Čech, Moravy a Slezska“ 
13

) 

 

Takto vylíčil Mgr. Jaromír Košťák svou účast na Keltské slavnosti v Dobšicích  

29. června 2013, kde jsem byla také přítomna a pořídila jsem fotodokumentaci.  

 

            
             Na výstavě kronik v Dobšicích                          Otto Věříš s Mgr. Jaromírem Košťákem 

                                                 
13  Dokument 1351/13-7b, 

     Dokument Keltské slavnosti v Dobšicích  - 29.6. 2013  



 30 

 

 

           
    Pohled na část slavnosti na hřišti                                       Ražba keltských mincí 

 

  

Ve dnech 5.  až 7. července 2013 prožilo více jak 20 místních i okolních dětí  v přírodě a 

ve stanu na sportovním hřišti v Žehuni tři dny naplněné pohodou, zábavou a pohybem.  

Na ukázku uvádím denní program prvního dne:  

10:00 – ubytování 

11:30 – oběd – kuře na paprice , těstoviny 

12:00 -  13:00 - polední klid 

13:00 – svačina 

13:30 – 18:00 – Dobšice – Pohádkové putování 

18: 00 – 21:00 – diskotéka 

21:00 – 22:00 – druhá večeře – opékání uzeniny 

22:00 - 22:30 hygiena  

22:30 - večerka  

 

 Fotografie  jsem  pořídila  7. července;  poslední uváděný obrázek představuje děti 

s vedoucími paní Janou Urbanovou a Gabrielou Kuncovou  na návštěvě u kronikářky Ludmily 

Tvrdíkové.  

 

 

 

 

          
 

          Druhé prázdninové stanování se dětem velmi líbilo 
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            Všem  znamenitě  chutnalo  

 

           
        

                Panel na hřišti        Táborníci na návštěvě u kronikářky 

 

V sobotu 24. srpna 2013 uspořádal od 14:00 hodin nájemce hostince u Kvasničků pan 

Karel Běla  pro děti v nápaditě vyzdobeném sále netradiční rozloučení s prázdninami.   

Velká snaha pořádajících však nepřinesla očekávaný výsledek. Do 15:00 hodin, kdy jsem 

v sále pobyla, byly přítomny  se svými dětmi pouze tři maminky a jedna rodina. Akci zajišťovalo 

více  osob než přišlo hostí. Nezodpovězenou otázkou zůstává, je-li příčinou  neobvyklé místo konání 

či averze místních lidí  k pořádajícímu personálu.  
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Měsíc září  byl v Žehuni naplněný akcemi nejrůznějšího zaměření.    Vše  

začalo již poslední den v srpnu pozvánkou  na tuto neobvyklou přednášku:   

  
Kronikářka obce zve na přednášku 

Ing. Miloslava Šafaříka 

 

„Vliv osidlování a přeměn krajinné oblasti Žehuně na její energii čchi  

z pohledu feng šuej a vortextu sv. Gotharda“ 

doplněnou výstavou specifických dokumentů kroniky a uvedením CD nahrávky „Kostel 

sv.Gotharda a další kulturní a přírodní památky v Žehuni“  od autorů  

Tvrdíková – Šafařík -  vstup volný 
 

 
Přednáška se koná v sobotu 31. srpna 2013  

 ve 14 hodin v sále kulturního domu čp. 11 

v Žehuni. 

 

Ing. Šafařík zodpoví dotazy ohledně kurzu JÓGY, který povede v osmi lekcích ve dnech   

2. – 19. září 2013 v kulturním domě.  

Po přednášce je možné  navštívit historický areál kostela sv. Gotharda včetně kostnice. 

 
Zpráva o přednášce v týdeníku 5 + 2                Zpráva o přednášce v Kolínském deníku 

a v Kolínském presu 

  

    
15

) 

 

                                                 
15

  Dokument   Kurz JÓGY – 2.9. až 19.9. 2013  



 33 

Přednáška  Ing. Miloslava Šafaříka  v sobotu  31. srpna 2013  v  kulturním domě čp. 11 

„Vliv osidlování a přeměn krajinné oblasti Žehuně  na její energii čchi z pohledu feng šuej a 

vortextu kostela sv. Gotharda“ nejenže  zaujala účastníky  zajímavým pohledem na naše nejbližší 

okolí,  ale týkala se  též  vlivu energie na naše  životní prostředí i na naše zdraví.  Zajímavá 

přednáška vedla zúčastněné k řadě otázek. Pan Šafařík vše ochotně zodpověděl a vysvětlil 

jednoduché praktiky, kterými si můžeme vylepšit svoje čakry,  a tím i svoje zdraví. 

 Přednáška byla doplněna výstavkou  dokumentů z kronik. Zájemci si mohli koupit také CD o 

historických a přírodních a památkách Žehuně, jejímiž autory jsou kronikářka Ludmila Tvrdíková a 

Ing. Miloslav Šafařík. Veškerý výnos z prodeje věnují na obnovu našich historických památek. 

Zprávu zpracovala a fotodokumentaci pořídila paní učitelka Marta Jiroudková, vytypovaná 

jako budoucí kronikářka.  

 

 

        
 

  

 

        
 

14
 

Souběžně  s přednáškou a doprovodnou  výstavkou dokumentů  probíhala na obecním úřadě   

schůzka se zástupci TPCA, vedená panem   Radkem  Kňavou.  Schůzku inicioval    Bc. Roman Šulc, 

příznivec a propagátor historických  a přírodních památek Žehuně.     Setkání vyústilo v získání 

částky 10 000 korun na provedení průzkumu krovů  kostela a kostnice, jež uskutečnila  na 

doporučení Bc. Romana Šulce ve dnech 19. a 20. září Ing. Ivana Horová. Kromě průzkumu 

prováděla se studenty Střední školy umělecké a řemeslné z Prahy 5, Nový Zlíchov 1 částečné 

ošetření oltáře proti červotoči. Studenti odstranili část omítky  v zimní kapli zasažené dřevomorkou,  

ošetřili zdi příslušnou látkou, jež má zamezit šíření zbytku houby.  Dále  za vedení  mistra 

odborného výcviku obrousili a nabarvili  vstupní dveře  do kostela a postranní dveře na kůr. Další 

                                                 
14  Dokument  Přednáška Ing. M. Šafaříka  

     CD-DV-54/2013,  CD –DV-55/2013 
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dva nátěry dveří provedl po jejich odjedu pan Josef Konvalina, který plánuje na jaře  podobným 

způsobem ošetřit  venkovní dveře do zákristie.  

 

 

                    
 

 

 

              
 

 

Od 2. září do 19. září 2013 probíhal osmnáctihodinový kurz JÓGY, který vedl bez nároku 

na honorář  Ing. Miloslav Šafařík. Do kurzu se přihlásilo 22 zájemců,  ukončilo jej 15 vytrvalců. 

Závěrem se konalo 21. září v kostele meditační shromáždění.  
 

KURZ JÓGY ──────────── Září 2013 / ŽEHUŇ 

          a vybrané cviky pro začátečníky pod vedením 

Ing. Miloslava ŠAFAŘÍKA 

 

Kurz je určen pro ty, kteří mají zájem začít nebo cvičit JÓGU. Bude se konat  ve dvou 

týdnech,  a to od Po - 2.9. 2013 do Čt - 5.9. 2013 a od Po - 16.9. 2013 do Čt - 19.9. 2013, vždy od 

18:00 hod. do 20:00 hod. v sále kulturního domu čp.11 v Žehuni.  

Tento kurz je počátečním průvodcem pro každého, kdo chce s JOGOU začít, ale i užitečnou 

pomůckou  pro ty, kteří již někdy v minulosti s ní začali. Je i opakováním pro ty, kteří JÓGU cvičí. 

Seznámení proběhne v osmi  dvouhodinách. Ke cvičení je zapotřebí mít cvičební podložku 

(například karimatku, nebo deku), tlusté ponožky a volný cvičební oděv. Jóga dnes patří  mezi  

oblíbené systémy pěstující tělesnou kondici. Je meditací i filozofií, je velebící i hluboká, rytmicky 

dýchající, její cvičení má léčivé účinky. Nabízí cestu obnovení harmonie. Učí jak sjednotit tělo a 

mysl, mysl a ducha. Přináší dobrou fyzickou kondici, příliv životní energie  a pocit pohody.  



 35 

Při cvičení se seznámíte se základními pozicemi „asány“, dechovými cviky, cvičebním postupem tzv. 

„Pozdravem slunci“  a technikou „Pěti Tibeťanů“. 

Kontaktní osoba pro zájemce: Ludmila Tvrdíková, tvrdikovaludmila@seznam.cz. 

 

 

        
Nevzdali jsme to a vydrželi jsme až do konce, sláva !!! 

 

 

14. září 2013 na Den evropského dědictví přivezl Bc. Roman Šulc spolu s  muzejní 

pedagožkou  Ilonou   Boháčkovou  do Žehuně na prohlídku  historických a přírodních  památek celý 

autobus seniorů  z Kolína. Kronikářka  Ludmila Tvrdíková  provedla seniory interiérem kostela sv. 

Gotharda, kde měli  návštěvníci při   výkladu možnost  obdivovat působivou rokokovou výzdobu 

kostela,  posléze se seznámit  na dvou panelech  s články Ing. Miloslava Šafaříka o vyzařování 

životní a léčivé energie interiéru kostela  a potěšit se výstavkou kreseb žáků místní školy. Paní 

Božena  Lebedová zpřístupnila  kostnici a o historii raně barokního zvonu vyprávěl na věži  Ing. 

Libor Vondruška. Fotodokumentaci pořídila Mgr. Libuše Vaňková. Závěr prohlídky ukončil Ing. 

Libor Vondruška vyzváněním zvonu Gothard.   
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14. září  2013 se  konala  i další akce -  zajímavý  výlet žehuňských důchodců  do Pěnčína. 

Organizátorce paní  Janě Urbanové se hlásili nejen důchodci, ale i mladší ročníky a jako vždy i děti a 

přespolní zájemci. I přes počáteční nepřízeň počasí se zájezdu zúčastnilo 41 osob. Výlet 

zdokumentovala a takto popsala paní učitelka Marta Jiroudková: „Po příjezdu do Pěnčína jsme se 

rozdělili na dvě skupiny. Část zájezdu jela vláčkem, který je provezl okolím  Pěnčína, během jízdy si  

vyslechli reprodukované vyprávění o historii zdejšího kraje a o zajímavostech v jednotlivých 

vesnicích. 

První zastávka byla na rozhledně Černá Studnice, druhá v obci Krásná, kde nás průvodkyně 

seznámila se zdejším významným lékařem, bylinkářem a lidumilem Janem Antonínem Eleazarem 

Kittlem, zdejší významnou osobností 18. století, o němž se dodneška vypráví řada pověstí. V obci je 

rovněž studánka s léčivou a omlazující vodou (a začarovanou mlynářkou-žábou), morový sloup, fara 

a  kostel sv. Josefa se zvláštností – Svatými schody. 

Druhá část zájezdu zatím procházela výletním areálem Pěnčína. V doprovodu a s výkladem  

průvodkyně jsme procházeli jednotlivými dílnami, kde se ze skleněných tyčí vyrábějí různé barevné 

korálky. Žasli jsme, kolika procesy musí korálek projít, než se dostane do prodejny a k rukám 

zájemců. Většina z nás neodolala a něco si zakoupila na památku. 

Další součástí areálu je kozí farma. O chovu koz a o zpracování kozího a ovčího mléka jsme 

zhlédli krátký film, v místní prodejně jsme ochutnali a  také nakoupili zde vyráběné produkty. Kdo 

měl zájem, prohlédl si muzeum zemědělského nářadí a areál s množstvím domácího zvířectva, 

kterým si minulé generace horalů zajišťovaly živobytí.“ 
15

) 

 

                                                 
15  Dokument Výlet na kozí farmu a sýrárnu Pěnčín  - 14.9. 2013, 

     dokument č.  1352/13-8a 
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18. září jsme na návsi v Žehuni uvítali autobus seniorů z Prahy. Po krátkém zastavení 

v kulturním domě,  u  rybníka, sádek a památného  dubu si návštěvníci osvěžili průvodní slova 

kronikářky o historii rybníka a Ptačí oblasti Žehuňský rybník – Obora Kněžičky  na panelu pod 

kaštanem. Cestou k historickému centru obce je upoutala secesní mlýnská vila, budova mlýna, socha 

sv. Jana Nepomuckého, budova fary, školy a pak zevrubná prohlídka areálu kostela sv. Gotharda 

s kostnicí.  
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21. září navštívili historické památky naší obce  turisté z Kolína, kteří přijeli vlakem do 

Dobšic a po prohlídce muzea Keltů přišli pěšky do Žehuně.  

 

 

               
 

 

 Na závěr  kurzu JÓGY  se konalo 21. září v kostele sv. Gotharda meditační shromáždění.   

Po úvodním slovu Ing. Šafaříka přečetla paní Helena Novotná z Dobšic poutavý úryvek z knihy 

Lorny Byrneové, Andělé v mých vlasech.  Poté následovala působivá meditační hudba. Shromáždění 

ukončil zpěv mantry  v kruhu a přátelský rozhovor.   
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16

) 

Zamykání Cidliny  

V sobotu dne 28. září, na svatého Václava, se za krásného počasí sjeli vodáci a milovníci 

přírody ze širokého okolí u Žehuňského rybníka, aby společně oslavili konec sezóny „zamykáním 

Cidliny“.Třebaže účast nebyla tak velká, jako při odemykání řeky na jaře, přesto byla nálada 

výborná a účastníci si akci jistě pěkně užili. 

 

                                                 
16  Dokument č. 1354/13-10b – Akce měsíce září  2013: 14. 9., 18. 9., 19. a 20. 9., 2.9. až 21. 9. 

     Dokument č.1347/13-3b - Zamykání Cidliny - 28.9. 2013 
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Vítání občánků 

V sobotu odpoledne 28. září  2013 se v kulturním domě uskutečnilo vítání našich nových 

občánků. Paní Marcela  Ševčíková a paní Jana Urbanová ze Sboru pro občanské záležitosti 

připravily krásné prostředí a dárky šesti novým občánkům a jejich rodičům.  Slavnostní atmosféru 

podpořil svým projevem pan starosta Ing. Karel Horák a přednesem i dvě děvčata – Lada Jiroudková 

a Míša Balounová.  Přejeme všem dětem, aby vyrůstaly ve zdraví a lásce  k radosti svých rodičů.  
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Lampiónový průvod 2013 

2. listopadu 2013 jsme se již tradičně sešli na návsi k lampiónovému průvodu. Dospělí, větší, 

menší i nejmenší děti se v hojném počtu prošli obcí pod vedením paní Jany  Urbanové v masce 

„Dne" a paní Gabriely Kuncové v roli „Noci". Průvod došel až k místnímu hřbitovu, v čase dušiček 

krásně osvětlenému. Tam po projití stezky odvahy obdržely všechny děti od místostarosty pana  

Jiřího Podvala píšťalku a sladkosti. K radosti všech ani tentokrát nechyběl pověstný žehuňský hejkal 

v podání pana Ing. Vlastimila Dubského.  
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Neobvyklá návštěva v Žehuni 16. listopadu 2013 

 motivovaná hledáním stop svých předků ..... 

Než vylíčím účel této návštěvy z Třebíče, použiji obsáhly úvod nazvaný „Střípky minulosti“, 

který jsem vypracovala pro  Žehuňský zpravodaj:    

„Vážní občané, neustále  sbírám, shromažďuji,  třídím a upřesňuji roztroušení střípky 

minulosti, které si dnes  dovoluji předložit také Vám. Příčinou  mého  delšího odmlčení byla 

poznámka jednoho zdejšího občana na veřejné schůzi, která vyzněla  tak,  že lidi dnes minulost 

nezajímá.  Protože   věřím, že toto tvrzení většina v Vás nesdílí, rozhodla jsem se opět poodhalit  

pohled do zavátého života  našich předchůdců. Tentokrát  nahlédneme do  18. století v Žehuni a 

nejbližším okolí.  

Pramenem nám budou stručné záznamy ze Státního  oblastního archivu ze Zámrsku, které tam 

zachytil a zaznamenal pan Jiří Pohořelický.  To jméno Vám zřejmě mnohým  nic neříká. Možná ale 

že si někdo z Vás vzpomene na nejstarší náš kronikářský dokument, který jsem  při výstavách 

několikrát uveřejnila. Je to kupní smlouva na žehuňský mlýn z roku 1788, kde mezi podpisy 

najdeme  také  kurentem psaný podpis žehuňského rychtáře  Václava Jiroudka. Žehuňský mlýn 

tehdy  kupovali Josef  a Alžběta Václavíkovi od Jana Františka Pohořeleckého.  

Na počátku roku 2013 se   přes  obecní úřad v Žehuni ke mně dovolal jakýsi Jiří Pohořelický 

z Třebíče s žádostí o informace ohledně  jeho předka, který podle dokumentu nesl jméno Jan 

František Pohořelický – někdy je jméno uváděno jako  Pohořelecký.   Prostřednictvím několika 

vyměněných e-mailů jsem postřehla    jeho snahu poznat  prostředí, kde jeho předkové žili.  Jako 

pozornost jsem mu poslala oba sborníky vydané k slavným výročím naší obce: Žehuň a okolí 1137 – 

1987 a  Pohled na Žehuň a okolí v průběhu věků.  

Odměnou jsem od pana Jiřího Pohořelického  na sklonku roku 2013 získala cenné dokumenty 

z archivu v Zámrsku, které tam pořídil. S částí  zajímavého  výsledku  jeho bádání se  s Vámi chci 

podělit.  Jsou to stručné odkazy výpisů ze života lidí převážně ze Žehuně, částečně také z Báně,  

Choťovic  a z Dobšic. V této první části  poodhalíme  zrcadlo životních problémů našich   předků  

v  18.  století,   v letech 1769 až  1798. Všechny dobové materiály uvádím v doslovném znění.  

Rok 1769: „Jiří Kukla, rychtář, a Matěj Němeček „konšel“ ze Žehuně vyznávají, že Josef 

Růžička z rodu cikánského, poddaný neznámé vrchnosti,  se v Žehuni na panství Ferdinanda 

Kinského před 15ti lety  potuloval a v tom čase „nic závadného neučinil“. 

Rok 1771: „Výslechy kvůli krádeži ryb  v letech 1769 – 1770.“ 

Rok 1771: „Výslech Matěje Kysilka ze Žehuně kvůli krádeži ovcí.“ 

   Rok 1780: „Poddaní dopadení při lovení ryb (ze Žehuně);  trestáno peněžitými tresty, panským 

„dílem“, karabáčem s pod.“ 

Rok 1780: „Cikán ze Žehuně  Matěj Růžička již jednou přistižený  při žebrotě  a hnaný 

postrkem na panství Chlumec n. C., kde měl na něj hospodářský úřad dohlédnout  a opatřit mu práci 

(na panství), provinil se znovu.“ 

80. léta 18. století – bez data: „Vyloupení kostela neznámou tlupou lupičů.“ 
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Tento stručný zápis z archivu mě motivoval nahlédnout  opět do záznamů  tehdejšího  

kostelníka žehuňského kostela Josefa Kuřílka  nazvaného Vejpis starého kostela, kde doslova píše: 

„Zde vypisuji smutné příhody, které se při tomto chrámu Páně porozličně přihodily. První krádež se 

stala na kůru. 1783. roku ze šneku (točitého schodiště) dveřma přišli zlodějové na kruchtu a tam 

odtud pobrali 2 bubny měděné, též 2 bubny mosazné, housle troje, kropeničku cínovou, též 4 trouby 

mundštuky. Ty věci do nynější chvíle vyzrazeny nejsou, škoda se počítala 60 zlatých. 

 Druhá krádež se stala  v kostele 1785. roku po sv. Kateřině, když se mělo zvonit klekání, všel 

zloděj do kostela po šneku na věž a uřezal provaz od zvonů a ty přivázal u vazby pod velkým oltářem 

a tou okrouhlou dírou nad presbytorium pustil se do kostela a tu rozlámal tabernakulum 

/svatostánek - poznámka kronikářky/,  monstranci rozlámal, některé kusy z ní pobral. Též toho času 

stála kastle, v které byla Panna Maria na velkém oltáři. Z Panny Marie šatky pobral, svícen obětní 

polámal a do kaple se dostat chtěl, avšak ale nic nepořídil. Ten udal škody 25 zlatých. Třetí krádež  

se stala na věži v 1789. roce právě na Velký pátek. Tu jsou pobrali všechny provazy od zvonů. Zdaliž 

to udali pro nějaké šelmovství aneb se  chtěli na ně sami věšet, to se neví, ale to se ví, že zlodějovi 

patří provaz, ale na krk.“ 

Kostelník Josef Kuřílek popisuje i další krádež v kostele:  „Čtvrtá krádež se stala v sakristii a 

byla největší. 1792.  dne 15. června přišli zlodějové a z krchova vyrazili mříž do sakristie železnou a 

oknem do kaple vešli neb vlezli a následující škodu učinili: monstranci celou vzali, 2 kalichy i 

s paténami, stříbrné, pluviál perlový, bacifikál postříbřený, ostatky sv. Gottharda v cirátu 

postříbřeném, zafasované, albu a komž; a ta škoda se vztahovala na 300 zl. a ti zlodějové to nesli na 

tu stranu ke Královu Městci a tam v pustém kostele Svaté Trojice  to rozpárali a podšivku zakopali a 

zadek  od pluviálu tam ležet nechali, což se zas do Žehuně dostalo.“ 

V tomto místě mi nedá, abych nezmínila ještě jednu příhodu z dávné doby,  zachycenou opět 

Josefem Kuřílkem v  další části  nazvané „rozličné paměti“: „Od času staršího kostelníka Václava 

Pohořeleckého, mlynáře žehuňského, užíval chrám Páně žehuňský u Dobšic roli pro 1 strych 3 to 

ležící mezi sánskými rolemi od východu slunce strany jedné a od poledne a od západu mezuje 

s hájkem  sánským a od půlnoci mezuje s obcí dobšickou. Kdokoliv tu roli držel, ten záduší 

žehuňskému  musel odváděti třetí mandel. 1785. roku obec dobšická tu roli od záduší odcizila a 

žádný více třetí mandel k záduší odvádět nemusel. Toho roku držitel té role byl Jan Němeček, šentíř, 

Matěj Novotný, rychtář.“  

Opusťme však zápisy kostelníka Josefa Kuřílka a vraťme se k materiálům z archivu 

v Zámrsku, zprostředkované panem  Jiřím Pohořelickým.  

Rok 1791: „Vyšetřování Františka Malého z Choťovic, podruha, jenž dle svého udání „neměl 

nic“ a dopustil se již dvakrát krádeže, že se vloupal do komory  chalupníka  Jana Černého 

v Žehuni.“  

Rok 1791: „Stížnost rychtáře v Žehuni Václava Jiroudka /ten je podepsaný ve zmiňované 

kupní smlouvě z roku 1788 na žehuňský mlýn – poznámka kronikářky/ na tamního Pavla Kysilka a 

jeho syna Pavla, že proti vrchnostenskému zákazu pasou dobytek při haldách u Žehuňského rybníka, 

mladší Pavel potloukl rychtářova syna, až je to dosud patrné,  hovořil o jeho otci – rychtářovi -  

velmi urážlivě apod.“ 

Rok 1794: „Žádost rychtáře z Choťovic ohledně učení dětí z této vsi přes zimu učitelem ze 

Žehuně, který se vyjádřil k žádosti, že to co nyní chtějí, dostali před dvěma roky.“ 

Rok 1795: „Odevzdání chalupnické „živnosti“ po zemřelém Václavu Khinovi (Khünovi) ze 

Žehuně synu Václavovi. 

„Obligace Václava Němečka  ze Žehuně k rukám sirotků po Václavu  a Dorotě Khinových ze 

Žehuně.“ /Totéž se týká obligací Jakuba Hlaváčka z Lužce, obligací Jana Janaty ze Žehuně a 

obligací  Václava Němečka ze Žehuně – poznámka kronikářky./ 

Rok 1795: „Svatební smlouva mezi vdovcem Františkem Vejrem z Choťovic a Dorotou 

Křížovou z Dlouhopolska.“ 

  Rok 1795: „Prodej hospody v Žehuni Josefem Václavíkem, tamnějším mlynářem a jeho 

manželkou Alžbětou, zplnomocněnými od syna Františka Václavíka, Josefu Vavrouškovi, pekaři 
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žehuňskému.“ /Jedná se o zájezdní hostinec čp. 11, od roku 1901 do roku 1946  hostinec rodiny 

Vaníčkových, dnešní kulturní a společenský dům – poznámka kronikářky./ 

Rok  1795 – 1796: „Vymáhání zaplacení částky 2 000 zl. manžely Josefem a Alžbětou 

Václavíkovými ze Žehuně  na Josefu Vavrouškovi, tamním „šenkýři“.  

Rok  1795 -1796: „Spor mezi Jiřím  Khünem ze Žehuně a bratrem Václavem Khünem  ohledně 

požadovaného zničemnění  „commisionaliter“ učiněných rozdílů v pozůstalosti  otcovské.“ 

Roky 1795 – 1798: „Leopold  Kepl (Köpel), měšťan z Týnce nad Labem vymáhá na Josefu a 

Alžbětě  Vavrouškových (šenkýř) v Žehuni zapůjčenou částku 1 000 zl.“. 

Rok 1797: „Šetření  v záležitosti od Anny Hálové na bratru Janu Vlkovi ze Žehuně 

požadovaného dědického dílu.“  

„Krádež polních plodin učiněná dědicům  nájemce dvora Libněves  Jana Meliše, mlynáře.“ 

 „Krádež spáchaná ve dvoře Libněves (sýr) tamním čeledínem  Matějem Haltufem.“ 

„Krádež v žehuňském mlýně spáchaná v noci Janem Karlíkem, který o sobě udal, že je živ od 

žebroty a pochází z kraje Klatovského.“ 

„Stavba fary v Žehuni (s předběžným vyměřením, rozpočtem a lánem.)“ 

Rok 1798: „Svatební smlouva mezi Janem, synem  Josefa Dostála  z Lužce nad Cidl., Marií, 

dcerou zemřelého  Matěje Zezulky  ze Žehuně.“  

„Svatební smlouva mezi Janem  Tlapákem  ze Žehuně a Marií Moravcovou  z  Lužce.“ 

Vážení spoluobčané, několika kusými záznamy z archivu jsem se víceméně pro pobavení  

pokusila poodhalit roušku minulých starostí i skrytých radostí lidí našeho nejbližšího kraje. Podařilo 

se mi to díky vstřícnosti pana Jiřího Pohořelického, kterému  děkuji za jeho námahu, protože vím, že  

hledání v zašlých listech archivu nebývá snadné. 

Pokud budeme zkoumat také jména, která se před více  jak dvěma sty lety v Žehuni 

vyskytovala, poznáme nejen mnohé shody  právě tak jako rozdíly jmen minulých a současných. 

Pokud nás zaujmou problémy, které naši předchůdci řešili, mnoho nového pod sluncem neshledáme. 

Po tomto rozvláčném úvodu mohu přistoupit z zamýšlenému popsání neobvyklé návštěvy. 

Začnu dvěma fotografiemi.  

 

       
               Rodina Pohořelických u rybníka             Mužská část rodiny před budovou mlýna 

 

Milá odpolední návštěva, známých dosud pouze podle jména z historického dokumentu, 

proběhla v příjemné atmosféře. Po seznamovacím posezení nad šálkem čajem v bytě kronikářky 

následovala dvouhodinová procházka Žehuní.   Po přátelském rozhovoru s panem Zdeňkem 

Röschem, vnukem předposledního majitele žehuňského  mlýna Zdeňkem Václavíkem, došlo i na 

krátké nahlédnutí  do někdejšího mlýnského dvora  a turbiny, kterou nám zpřístupnil  pana Karel 

Kudrle. Procházku vesnicí obohatila  prohlídka nejvýznamnější nemovité kulturní památky areálu 

kostela sv. Gotharda s kostnicí. Pohořeličtí měli možnost  nahlédnout i do interiéru budovy mlýna a 

zastavit se krátce v kulturním domě čp. 11. Setkání s panem Röschem doprovodila  vtipná 

poznámka, kdy Pohořeličtí  v žertu nabídli panu Röschovi zpětné odkoupení mlýna za původních 

14 000 zlatých, za  které jejich prapředek mlýn v roce 1788 Josefu a Alžbětě Václavíkovým prodal.  
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Netradiční podzimní posezení pro seniory nebo-li Medový dýchánek se konalo  

16. listopadu 2013  tradičně ve společenské místnosti kulturního  domu. V úvodním slovu starosta 

obce Ing. Karel  Horák informoval přítomné o  akci, jež  se má konat – zateplení budovy mateřské 

školy a zdravotního střediska. Hlavní program setkání zaplnila  zajímavá  přednáška členů výboru      

Základní organizace Českého svazu včelařů  Městec Králové, kterou doplnili  výstavkou včelařských 

produktů – medu, medoviny, propolisové tinktury  a propolisové masti. Téměř všechny vystavené 

exponáty včelaři prodali.  

Nechyběla ochutnávka medoviny, ke kávě   servírovaly  pozorné hostitelky medovník,  

podávaly víno, pivo, chlebíčky. Program obohatila   tombola a hudba   pana Oldřicha Tučka, jež  

vylákala dámy i k tanci. Škoda,  že účast seniorů nebyla větší.  

 

  
                                

17
) 

 

Desáté zahájení adventu v neděli 1.  prosince 2013 se opět těšilo velkému zájmu místních 

obyvatel i návštěvníků z okolí. Těžko určit zda  lidi přilákaly  chutné domácí zákusky, svařené 

červené víno, panák něčeho ostřejšího, poslech koled Mgr. Evy Podvalové v doprovodu kláves pana 

Petra Štěpána   či touha po   předvánoční   lidské sounáležitosti při   rozvíjející se tradici.  

 

            
 

                                                 
17  Dokument Medový dýchánek – 16.11. 2013, 1353/13-9a – Medový dýchánek – 16.11. 29013 
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) 

 

Mikulášská nadílka je v českých zemích letitá tradice, proto se nemohla opominout ani letos. 

Zpravidla se organizuje  v mateřské škole, v základní škole v obecním kulturním středisku a Mikuláš 

s andělem a čerty, někdy s četným pekelným   doprovodem,   navštěvuje na objednávku jednotlivé 

domy. Jen tam, kde není  nebeský a pekelný průvod pozván nebo žádoucí,  si děti dávají za okno 

punčochu,  a pak netrpělivě čekají, kdy se v  ní objeví nadílka.   

  

 

V sobotu 7. prosince 2013 uspořádala kulturní komise obecního úřadu  pro děti opět  

 Mikulášskou nadílku. Hlavní program zajistil  dobře známý Honza Krejčík se „zlobivým“ 

Špendlíkem Nesmyslíkem.Veselý program završila návštěva Mikuláše a čerta. Ti dětem na závěr  

rozdali vánoční kalendáře a balíčky s ovocem, které  zajistila kulturní komise. Ve společenském  

domě se ve 14 hodin sešlo 28 dětí s doprovodem rodičů či prarodičů. Všichni se dobře bavili. 

 

 

          
    

       Mikulášská nadílka v mateřské škole             Mikulášská besídka v kulturním domě  

 

 

 

 

                                                 
18  Dokument  Slavnostní zahájení adventu – 1.12. 2913,  1352/13-9b – Slavnostní zahájení adventu – 1.12. 2013 
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Ačkoliv se tradiční česká zabijačka pod vánočním stromem na návsi   konala  

21. prosince 2013 v Žehuni poprvé, dopadla na výbornou. Polévka i ovar chutnaly znamenitě, 

jitrnice šly tak rychle na odbyt, že kdo si nepospíšil, ten ani neochutnal. Hodování pod širým nebem 

je v našich oblastech v tuto roční dobu vzácností, ale tentokrát poslal svatý Peter  pořadatelům  téměř 

jarní počasí. A tak se vše nadmíru  vydařilo. 
19

 

                                                 
19  Dokument  Tradiční česká zabijačka – 21.12. 2013,  1355/13-11a – Tradiční česká zabijačka – 21.12. 2013  
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 Pravý smysl a vyvrcholení adventního  času navodil   v kostele sv. Gotharda v neděli 22. 

prosince 2013 Vánoční charitativní koncert.  Při   zahájení seznámila kronikářka  přítomné  

s chátrajícím   stavem kostela,  vyzdvihla poslední drobnější práce  aktivistů, směřující k záchraně 

této nemovité kulturní památky.   Po úvodní  básni přednesené paní  Olgou Sobotkovou    zazpívali 

členové  Malého chrámového  sboru   Opočnice za nastudování a řízení varhanice paní Věry 

Blažkové za doprovodu kláves a houslí adventní  písně doprovázené mluveným slovem účinkujících.  

Aktivisté, kteří koncert připravili, děkuji všem za štědré peněžité dary, které jsou  určeny    na 

nezbytnou záchranu  kostela a  kostnice. 

 

            
 

 

            
            

20
) 

 

Počasí 2013 
 

Lednové mrazy se pohybovaly v rozmezí -1°C až – 10°C, výjimečně jednou - 17°C. Také  

sněhu bylo málo,  většinou jen poprašek, pouze 26. ledna 11 cm. Vrstva ledu na rybníce nepřesáhla  

5 cm.  Srážky   47,9 mm. 

V únoru bylo sněhu i v Žehuni více, tak do 10 cm. Sníh častěji padal, ale rychle tál. Na různých 

místech republiky i Evropy nastaly  sněhové kalamity doprovázené dopravními nehodami  Vrstva 

ledu na rybníce nepřesáhla 7  cm.   28. února ležely poslední zbytky ledu u severovýchodního břehu 

rybníka. Letošní únor měl podle meteorologů jen asi 40 hodin slunečního svitu,  lidé si stěžovali na 

psychické problémy. 25. února při teplotě +7°C zaznamenal pan Václav Kavka  prolet včel.  Srážky  

40,1 mm. 

18. března napadlo do rána v Žehuni  10 cm sněhu, v parčíku před čp. 230 zlomil mokrý sníh 

silnou větev z borovice.  Dopravní problémy nastaly v celé zemi, sněhové kalamity  hlásili  i   

z Maďarska a Rumunska.  23.  března  klesl teplota na -12°C, mrazy trvaly až do konce měsíce. 

Neobvykle  studené byly i Velikonoce, které letos připadly na rozhraní března a dubna, kdy klesla 

                                                 
20  Dokument  Vánoční charitativní koncert  - 22.12. 2013,   

     1355/13- 11b – Vánoční charitativní koncert – 22.12. 2013 
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teplota na -8°C,  na zemi ležel sněhový poprašek a u okraje rybníka ještě led.  Jeseníky hlásily tuto 

zimu až 4 metry sněhu.  Srážky  23,9 mm. 

Začátkem  dubna  si stěžovali na zimu naši zemědělci, že jiná léta mívali již před měsícem 

zaseto a letos ještě 8. dubna naměřili mráz -7°C. Přesto 8. dubna zpozoroval pan Václav Kavka přílet 

čejky chocholaté, 10. dubna čápa bílého, 11.  dubna  vlaštovky. Od 18. dubna  začaly teploty prudce 

stoupat až  na 24°C. Srážky 29,5 mm.  

Květen: se vyznačoval velkými  výkyvy teplotními  i srážkovými. 22  dní bylo dešťových. 

Srážky 115,6 mm.  

Červen  přinesl  celé zemi obrovské  povodně, jež si v závěru vyžádaly nejméně osm  mrtvých. 

V centru  Prahy se uzavřelo na začátku měsíce  metro, Klementinum, zoologická zahrada, protože se 

zvířata  evakuovala, zrušila se představení v Karlínském divadle. Ve Středních  Čechách byl 

vyhlášen třetí stupeň povodňového nebezpečí  na devíti   místech,   v celých  Čechách na padesáti 

místech.  Bylo   doporučeno nejezdit do Prahy. 2. června  vyhlásila vláda NOUZOVÝ  STAV. 

Vyskytly se případy rabování.  Udává se, že  povodně zasáhly 700 obcí a předčily povodně z roku 

2002.  10. června nastala druhá vlna povodní, která postihla bleskově hlavně  menší toky. Škody se 

odhadují na 10 miliard. Teploty  v druhé polovině měsíce se vyšplhaly až ke 35°C. Pršelo vytrvale 

celé dny.   

 Také místní hasiči měli  pohotovost, 3. června čerpali  hasiči  ze Žehuně a z Dobšic vodu ze 

studní na Hradčanech.  Ještě  27. června  byl hlášen  v Sánech na Cidlině 3. stupeň ohrožení. Za 

měsíc spadlo v Žehuni rekordních 162,5 mm srážek.  

Červenec už byl srážkově normální.  V druhé polovině měsíce teploty stoupaly,   až v poslední 

dekádě  dosahovaly k 35°C,  poslední dny měsíce až rekordních 38°C. Srážky 58,9 mm. Nejvyšší 

teplota naměřená 3. srpna v Žehuni dosáhla 37°C. Srážky 73 mm. Září nevykazovalo teplotní ani  

srážkové výchylky od normálu. Srážky 51,9 mm.  

Celý říjen bylo poměrně teplo, srážky 41,1 mm. Ani listopad  nenadělil sníh, z několika 

mrazíků byl nechladnější 27. listopad  s -7°C. Srážky 29,2 mm. Ještě skoupější na sníh a mráz se 

ukázal být prosinec, kdy padaly dokonce teplotní rekordy. Jen 7. prosince  zalaškovalo pár 

sněhových vloček, které okamžitě roztály.  Z několika mrazíků byl nejvyšší 3. prosince s -7°C. Opět 

jsme prožili další Vánoce na blátě.     

Houbaři měli  žně i poslední dny roku doslova v celém Česku.  Nemusili  se brodit sněhem, 

kloboučky hub byly  ve stále zelené trávě dobře viditelné, a tak   nacházeli  hlívy, čirůvky, ucho 

Jidášovo i penízovky.  Srážky 18,7 mm.  

 

Přehled srážek za rok 2013 

leden           47,9 mm                   květen       115,6 mm            září      51,9 mm 

únor            40,1 mm     červen       162,5 mm   říjen          41,1 mm 

březen      23,9 mm                červenec     58,9 mm   listopad      29,2 mm 

duben      29,5 mm                    srpen          73, - mm    prosinec     18,7 mm 

V tomto roce jsme v Žehuni naměřili     692,3 mm srážek.    

   
21

) 

Stav v zemi čtvrtý den povodní – 5. června 2013 

 
                                                 
21  Dokument - Povodně –  vyhlášení nouzového stavu – 2.6. 2013  
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Příroda  
 

Informační panely umístěné vedle  autobusové čekárny  u rybníka  

           
 

            
 

Detail panelu znázorňující  

Ptačí oblast Žehuňský rybník – Obora Kněžičky  
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Detail panelu znázorňující 

Ptačí oblast Žehuňský rybník – Obora Kněžičky  
  

 

 

 

 

 
 

Detail  panelu znázorňující 

Národní přírodní památku Žehuňský rybník 
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Detail panelu znázorňující 

Národní přírodní památku Žehuňský rybník 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

Informační panely  zhotovila a instalovala AOPK ČR (Agentura ochrany přírody a krajina 

ČR)  – Správa CHKO Kokořínsko, Česká 149, 276 01 Mělník, email: kokorin@natura.cz, 

www.kokorinsko.natura.cz  

 

Obecní les a výsadba  stromů v obci  

 

Původní výměra obecního lesa činila 28,8506 ha. V roce 2011 obec prodala 14,1094 ha lesa 

firmě  Deblice s.r.o. Dymokury, kterou zastupuje Ing. Martin Čížek za 1 834 222 Kč.  Tato firma si 

zbylých  14,7412 ha pronajala.  Kupní smlouva je na  obecním úřadě.  

V březnu 2013 se kácely přestárlé ovocné stromy „Na Plácku“. Na jejich místo se mají 

vysazovat  na jaře 2014 jehličnany.   

9. listopadu 2013 vysázeli myslivci spolu s občany  na místě bývalého prvního hliňáku   vpravo 

od  cesty ke hřbitovu asi 150 jehličnanů - borovice, modříny a smrky.  Peníze na zakoupení asi dvou 

set sazenic poskytlo TPCA. Stromky  pocházely ze školky z Řečan nad Labem.  

 

 

 

 

mailto:kokorin@natura.cz
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Tělovýchova  a sport  

 

 
Další dokumenty jsou na www.pingpong.nymburk.cz . 

          24) 
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Oddíl kopané  

Letošní ročník okresní soutěže IV. třídy skupiny C začali naši borci přímo skvěle. V prvních 

čtyřech kolech nepoznali porážku. A to hráli derby s fotbalisty z Hradčan a Sán. O první body je 

připravili až fotbalisté z Dymokur, kdy spolu i přes drtivou převahu našich borců jen remizovali 1:1. 

V dalším kole ale navázali na vítěznou vlnu a porazili tým z Odřepes 2:1. Od zahájení podzimní 

části neopouštějí místa na čele tabulky. Na podzim nás čeká již jen jeden domácí zápas. V sobotu  

26.10. 2013 ve 14:30 hodin s fotbalisty z Libice nad Cidlinou. Doufám, že se na zbývající zápas 

přijde podívat hodně fanoušků naší kopané. Zaslouží si to. 

Zprávu zpracoval místostarosta obce Jiří Poval pro zpravodaj, kde je uvedena také tabulka 

soutěží  2012 – 2013.  

 

 

Hasiči  
 

Jednotka sboru dobrovolných hasičů  Žehuň (JSDH – Žehuň) obdržela v roce 2013 od 

Krajského úřadu Středočeského kraje účelovou neinvestiční dotaci na vybavení věcnými prostředky 

pro zabezpečení jejich akceschopnosti v částce  99 500,- Kč.  Z této dotace hasiči pořídili  

motorovou pilu, 2 přetlakové dýchací přístroje, 2 nové vysílačky, 6 starších zásahových nehořlavých 

obleků a 6 zásahových přileb.  

Jednotka Sboru dobrovolných hasičů Žehuň obdržela v tomto roce ještě další   účelovou 

neinvestiční dotaci od Středočeského kraje z rozpočtu Ministerstva    vnitra  -  Generálního 

ředitelství     Hasičského záchranného sboru České republiky (MV  - GŘ HZS ČR)  ve výši  

28 898,- Kč. Tato Částka je určena na náhradu pohonných hmot, náklady na odbornou přípravu a na 

pořízení věcných prostředků.   

             

            Členy patnáctičlenné jednotky jsou:  

            Petr Krause – velitel jednotky, 

            Pavel Bořek -  zástupce velitele jednotky a velitel družstva, 

            Zdeněk Konvalina – velitel družstva, 

            Lukáš Kudrasvili – strojník, 

                     Jan Dočkal – strojník,  

                     Petr Baloun st. - strojník, 

                     dále jsou členy: Jan Štěrba, Zdeněk Košner, Ondřej Heřmanský, 

                     Miloš Kudrle, Tomáš Bydžovský z Hradčan a  Jaroslava Krejčová. 

            Na konci roku 2012 byli přijati na zkoušku: Petr Baloun ml., Jakub Dolejš a     

            Tomáš Zezulka z Dobšic.  

 

Členové pracovali o víkendech od prosince roku 2012 až do konce roku 2013   na      omítkách  

interiéru hasičské zbrojnice,   pokládali dlažbu, obkládali zdi, budovali sociální zařízení, instalovali 

nové osvětlení, doplňovali zařízení klubovny.    Pěkné říjnové počasí využili opět k práci. 19. října 

pokračovali  na adaptaci interiéru  a pracovali venku   na střeše.  

V roce 2012 se účastnil Pavel Bořek a Lukáš  Kudrasvili  kurzu  velitelů, v roce 2013 kurz 

velitelů absolvovali  Zdeněk Konvalina   a Jan Dočkal,  v listopadu 2013 šest mužů prodělalo školení  

nositelů dýchací techniky.   Za rok provedli hasiči 12 výjezdů. V lednu hasili   požár domu paní 

Olgy Sobotkové čp.16 v Žehuni, během roku byli  voláni k několika požárům, mezi jiným  

v Dobšicích a  ve Velkém Oseku, další zásahy  se týkaly technické pomoci, například čerpání vody 

ze sklepů  při povodni v červnu. Radost a osvěžení přineslo v létě dětem   v Dobšicích i v Žehuni 

pěnové hřiště, které připravili dětem při táboření.  
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Práce hasičů na exteriéru a interiéru hasičské zbrojnice  

 

Stará plechová autobusová čekárna  našla své uplatnění v prostoru za hasičskou zbrojnicí. 

Přestěhování  provedli  místní hasiči za pomoci  několika hasičů z Dobšic v pátek 25. října 2013. 
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Téměř historické hasičské auto z roku 1952, jež má najeto 19 000 km,   po důkladné     

renovaci  a pečlivé     údržbě dosud spolehlivě slouží.  Pro rok  2014 plánují hasiči vnitřní  

rekonstrukci garáží a o dalším  velkém  plánu si zatím šeptají. 

 

 
 

Hasiči po zásahu čerpání vody ze zaplavených sklepů  na Hradčanech  3. 6. 2013 

 

Myslivecké sdružení Cidlina  
  

Počátkem roku 2013 končily desetileté nájemní smlouvy s vlastníky pozemků (honiteb). Do 

března tohoto  roku se konaly valné hromady honebních společenstev. Honební starosta  Ing. 

Jaroslav Tomášek pronajal honitbu Mysliveckému sdružení  Cidlina Žehuň. Honitbu Stará Báň 

(hradčanský les) pronajal  Mysliveckému  sdružení 4idlina Žehuň pan Jiří .Mareček z Poděbrad. 

Honitba MS Cidlina Žehuň zaujímá  na  další desetileté období 3 200 ha. Členskou základnu tvoří 34 

členů. Předsedou je Ing. Jaroslav Tomášek,   o chov a lov zvěře se stará hospodář Zdeněk Ševčík. 

Hlavním úkolem MS Cidlina pro dalších deset  let je udržet  stále klesající počty drobné zvěře, 

hlavně koroptví, bažantů a zajíců na normovaných stavech. Při rychlých změnách v přírodě, 

stoupajícím  turistickém  ruchu a modernizaci v zemědělství je velmi obtížné ochránit přírodu a zvěř 

před všemi nástrahami modernizace venkova. Přejme proto přírodě a myslivosti zdar ! 

Zápis  uvádím podle zprávy zpracované hospodářem MS Cidlina Zdeňkem Ševčíkem.  

 

Český rybářský svaz – místní organizace Žehuň  
 

Zprávu o činnosti ČRS – MO jsem čerpala ze zaslaných zpráv pro sánský   zpravodaj,  

vypracovaných   jednatelem Českého rybářského svazu – Místní organizace   Žehuň Ing. Ondřejem 

Jedličkou.   

„Měsíc listopad 2012 jsme začali vybagrováním loviště na Nádrži v Sánech.  Nového loviště si 

každý kdo procházel po hrázi Nádrže,  jistě všimnul. V září tohoto roku se přesvědčíme o jeho 

funkčnosti, která, jak pevně věříme, značně zefektivní a výrazně urychlí výlov na tomto rybníku. 

Prosinec byl spojen s tvorbou termínů na vydávání nových povolenek na rok 2013 a jednání ve věci 

Malé vodní elektrárny  Žehuň.  

V měsíci lednu  byly odevzdány veškeré vydané povolenky a zjištěn stav úlovků našich členů 

i rybářů s hostovacími povolenkami. Za rok 2012 na revíru MO Žehuň bylo vydáno celkem 156 ks 

povolenek a uloveno následující množství ryb: 635 ks kapra, 70 ks štiky, 32 ks sumce, 2 ks amura, 

31 ks candáta, 80 ks lína, 44 ks úhoře, 5 ks tlouště, 59 ks okouna a 24 ks cejna. Celková váha všech 

ulovených ryb činila 2 026 kg o celkové ceně 212 931 Kč. Naše organizace má v současné době na 
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rybníku Badra zakomorováno kapra K2 cca 2 000 Ks a kapra K3 cca 850 Ks. Celková váha 

komorovaných ryb je cca 2 000 kg.  

Důležitý termín, který by si měl každý rybář poznamenat do svého kalendáře, je termín výroční 

členské schůze, která se bude konat dne 9.3. 2013 od 14:00 hodin v sále místního šenku v obci 

Dobšice. Účast členů na této výroční schůzi je pro jednotu MO velmi důležitá.  

Měsíc únor jsme započali jednáním se Středočeským územním svazem ve věci dotace na úhoří 

monté o váze 3 kg a hodnotě 45 000 Kč. Podařilo se pro následující roky 2014 a 2015 zplnomocnit 

Středočeský územní svaz k zastupování naší organizace při administraci žádosti o úhoří monté, což 

znamená, že po dva následující roky by naší organizaci mělo být úhoří monté hrazeno z evropských 

fondů v plné výši.  

Únor byl ve znamení platby členských příspěvků, výdeje povolenek, stanovení termínu výroční 

členské schůze a také termínů brigád, které jsou důležité pro udržení průchodnosti kolem našeho 

rybářského revíru, ale mají také i značný estetický charakter pro každého, kdo jde kolem vody třeba 

jen na procházku. 

V březnu se konala výroční schůze, na kterou se bohužel nedostavila ani polovina členů naší 

organizace. I přes skutečnost, že se schůze konala v sobotu 9.3. 2013, aby se na ni mohlo dostavit co 

nejvíce členů, byl takto nevelký zájem pro všechny překvapující a do jisté míry i zklamáním. Byla 

zde prezentována činnost organizace za uplynulý hospodářský rok 2012 ve zprávě hospodáře, 

předsedy, účetního a revizní komise. Jednalo se také o změnách v dodatku k rybářskému řádu na 

našem revíru, ale i cen povolenek, které se od roku 2014 navýší. Toto navýšení je způsobeno 

zvýšením cen krmiv, energií, PHM, ale hlavně rybích násad, u kterých se změnou sazby DPH 

značně zvýšila cena. Po výroční schůzi následovalo 5 termínů brigád, které se realizovaly v Žehuni, 

Dobšicích a Sánech. Probíhalo vysekávání náletových dřevin, sběr odpadků kolem vody a hrabání  

trávy. Jistě si každý, kdo šel kolem Nádrže v Sánech,  všiml, že břehové porosty u rybníka jsou 

vyřezány a vysekány. Vysekaná hráz rybníka bude v době vegetace tvořit přirozenou optickou 

bariéru mezi Nádrží a řekou Cidlinou. Rád bych vytvořil kolem Nádrže v Sánech příjemné prostředí, 

které nebude sloužit jen k chovu ryb a rybářskému využití, ale také plnit funkci rekreační, například 

k procházkám s našimi čtyřnohými přáteli nebo jen odpočinku při pobytu a pohledu na vodní plochu. 

Věřím, že vegetační úpravy kolem rybníka ještě časem vylepšíme a vytvoříme zde opravdu příjemné 

a zdravé prostředí.  

Měsíc březen a duben byl ve znamení zarybňování revíru rybí násadou, kterou nám stanoví 

zarybňovací plán. Od ČRS - MO Rožďalovice jsme zakoupili 10 q kapra o délce 40 – 50 cm a dále 

100 kg lína. Při vysazování těchto ryb, byla ještě taková zima, že cestou se v kádích utvořil led a 

ryby byly značně prochladlé.  Dne 13.4. 2013 jsme lovili rybník na Badrech, sloveno bylo 1 100 ks 

kapra K1, 730 ks kapra K2, 150 ks kapra K4, 200 ks štiky Š2 a 200 ks amura Am2. Z tohoto počtu 

ryb jsme si ponechali potřebné množství násady, zbylé ryby jsme opět vrátili do rybníka a část 

převezli do Nádrže v Sánech. Zbytek ryb jsme vysadili na revír, především v  k.ú. Sány a Opolany. 

Koncem měsíce dubna na Žehuňském rybníku došlo k masivnímu úhynu ryb, které po zimním 

sádkování v Chlumci nad Cidlinou byly oslabené a neměly dostatečnou imunitu, aby odolaly jarním 

virových chorobám, jež  právě v těchto jarních měsících způsobují na rybích obsádkách značné 

škody.  

Květen byl začátek rybářské sezóny, ta  bohužel neměla dlouhého trvání. Na chovné rybníky 

v Sánech jsme v tento měsíc vysadili kapra K1 o délce 6 – 15 cm, dále mníka z rybářské líhně 

v Bransouzích a hlavně 40 tisíc štiky, kterou jsme měli asi 7 dnů na odchovných žlabech 

připevněných ke konstrukci, jež  se nachází u břehu Nádrže. Tyto štiky se nám až na pár problémů 

podařilo odchovat a v pořádku vysadit na revír. Následně o pár dní později přiletělo úhoří monté 

z Velké Británie a celkem 3 kg jsme s nulovým úhynem vysadili do revíru. To jsme netušili, že o pár 

týdnů později náš revír postihne povodeň, která ostatně jako v roce 2006 dosáhne průtoku 130 m
3
/s.  

Tato povodeň nás zasáhla v naprostém počátku rybářské sezóny, napáchala obrovské škody. 

Na rybách z revíru se škoda pohybuje kolem 150 tis. Kč. Vzhledem k tomu, že došlo i k propojení 

hladiny řeky a rybníka na Badrech  i v Sánech, část rybí obsádky z těchto rybníků unikla.  Přesnou 

vzniklou škodu budeme moci vyčíslit až při lovení těchto rybníků. Došlo též k zaplavení rybářské 

Boudy v Sánech a poškození povrchů hrází a cesty kolem Nádrže. Škodu odhadujeme kolem 150  až 
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200 tisíc  korun. Bohužel nás tato povodeň zastihla na začátku rybářské sezóny, tak jen čas ukáže, co 

nám na našem revíru zůstalo. V lednu po sečtení úlovkových lístků budeme vědět, jaké skutečné 

škody tato voda způsobila. 

V červnu jsme od MěÚ Poděbrady, orgánu ochrany přírody, obdrželi rozhodnutí o povolení 

odlovu kormorána velkého a volavky popelavé v počtu 50 ks a 20 ks na období od roku 2013 – 

2018, o které jsme v květnu 2013 zažádali. Tyto druhy na našem revíru působí neustále větší škody a  

ke  kompenzaci ze strany státu nedochází. Odlov bude provádět MS Cidlina Žehuň.  

V červenci a srpnu jsme se věnovali sekání trávy, krmení ryb a odchovu amura, kterého jsme 

slovili v počtu 5 700 ks o velikosti 6-7 cm. Amura jsme vysadili na revír a část prodali ČRS MO 

Rožďalovice, od kterých každoročně odebíráme lína a nově i kapra.  

Výlov Nádrže v Sánech proběhl 28.9. 2013. Počasí mu přálo a naše nové loviště vybudované  

minulý rok  se nadmíru osvědčilo. Sloveno bylo celkem 1 600 ks kapra K2 a několik menších štik 

v rekordním čase  jedné  hodiny. Ryby byly převezeny na rybník Badra, kde budou přes zimní 

měsíce komorovány a na jaře vysazeny do revíru. Další důležitou akcí v září bylo výběrové řízení na 

revitalizaci Dobšického a Libněveského ramene. Celkem se do tohoto výběrového řízení přihlásilo 

sedm  subjektů. Po zhodnocení všech nabídek byla vybrána firma s nejšetrnější formou odbahnění. 

Nabídková cena vítězné společnosti je necelých 6 mil. korun. Pokud vše dopadne, měla by 

revitalizace ramen začít v průběhu roku 2014.  

 V měsíci říjnu 2013 bylo vše naplánované na počátku letošního roku - až na pár drobností – 

splněno.“ 
22

 

  

Včelaři 
 

16. listopadu 2013 se zúčastnili čtyři členové výboru ZO Českého svaz včelařů Městec Králové 

podzimního setkání seniorů. Přednášku  Mgr. Jiřího  Knapa z Městce Králové doplnili 

místopředseda František Hejduk ze Záhornice, pokladník Zdeněk Karel z Městce Králové, přítomen 

byl také předseda revizní komise Ladislav Veselý z Městce Králové. 

ZO ČSV sdružuje na dvacet obcí: Městec Králové,  Záhornici,  Podmoky, Žehuň,  Vrbici,  

Opočnici, Kněžice, Kamilov, Chroustov,  Hradčany,  Vlkov, Sloveč,  Dlouhopolsko,  Choťovice,  

Běrunice, Osek,  Běruničky,  Kněžičky, Senice,  Poušť. Schůze se konají  v Opočnici  v hostinci u 

Blažků. Členem revizní komise je také  ze Žehuně pan  Alois Štika.        
Tyto informace se mi podařilo získat od členů výboru ZO Českého svazu včelařů, kteří se 

zúčastnili tzv. Podzimního medového dýchánku seniorů.  

 

 

Podniky a provozovny  
 

Poslední den roku   2012  otevřel nájemce pan Karel Běla po úpravách interiéru provoz 

v hostinci U Kvasničků.  Silvestrovská zábava, která měla zahájení provozu slavnostně  nastartovat,  

však skončila fiaskem. Pořádajících bylo víc,   než se sešlo hostů. Přes velkou snahu nájemce se po 

celý rok návštěvnost nezvýšila. Mnoho hostí nepřilákala  v letních měsících ani vkusně  upravená 

předzahrádka.  

   

                                                 
22    1345/13-1a – Český rybářský svaz - MO 



 60 

             
 

             
   

 
Tento letáček se objevil v našich dopisních schránkách na počátku měsíce května 2013 

 
 

Prodejna se nachází v bývalém obchodě v areálu Agrodružstva. 
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Pohled  do  prodejny paní  Petry Tomanové, 

někdejší prodavačky v samoobsluze paní Veroniky Malečkové   

 

 

 
 

 

Tato prodejna Jednoty Nymburk, bývalá  prodejna BAŤA  v domě  u Kvasničků čp.  166, 

vystřídala v průběhu dalších roků nejrůznější zaměření.  

Dnes jsou prostory nevyužité, prázdné. 
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Pošta 
 

Uvádí se, že pošta má v České republice v současné době 3 200 poboček. Už delší dobu se 

proslýchá, že dostupnost pošty se v budoucnu  prodlouží až na deset kilometrů.  Tato zvěst nabyla 

konkrétní podobu na sklonku roku 2013. Proto se v prosinci přikročilo i v naší obci  k podepisování 

petice za  záchranu pošty, která existuje v Žehni nepřetržitě od roku 1869, to je 144 let.   

Petici do začátku roku 2014 za obec Žehuň podepsalo 296 občanů, za Hradčany, které služby 

žehuňské pošty  též využívají,  29 občanů, za Choťovice 57 občanů. Petiční archy obecní úřad zaslal 

v lednu 2014 Sdružení místních samospráv ČR, Nábřežní 599, 760 01 Zlína a  na další místa. 

V roce 2009 jsem vypracovala osmnáctistránkový dokument  Historie pošty v Žehuni ke 140. 

výročí jejího trvání. Práce si stanovila za cíl nejen zaznamenat fakta vztahující se k zdejší poště, ale 

také zachytit kolorit  a atmosféru místa, doby, proměny a využití  některých budov  a částečně i  

života lidí  žijících v  naší obci. Dokument je svázán hřbetním rychlovazačem, zhotoven ve dvou 

exemplářích a tvoří součást dokumentů kroniky. 

Od 1. srpna 2013  se známka na dopis normální velikosti zdražuje   z 10 Kč na 13 Kč, dopis 

velikosti A4 se frankuje po zdražení 17 Kč.  

Po dobu nemoci vedoucí poštovního úřadu paní Jany Urbanové na přelomu  roku 2013 - 2014 

zajišťovali chod pošty cizí pracovníci.    Otevírací hodiny se redukovaly na pouhé dvě hodiny denně, 

takže se většinou na  obsloužení čekalo ve frontě.  
23

) 

 

Kanalizace 
 

V úvodu Žehuňského zpravodaje číslo 28 starosta obce Ing. Karel Horák píše: „Cílem tohoto 

volebního období bylo dodělat a  profinancovat  v naší obci kanalizaci. Jsme velice rádi, že se nám 

tento úkol  podařilo splnit“.  

Cena vodného a stočného zůstala na stejné úrovni jako v roce 2012, činí bez DPH vodné 

33,17Kč/m3, stočné 32,60  Kč/m3. Na rok 2014 stanovily Vodovody a kanalizce Nymburk, a.s., 

Bobnická 712 ceny takto: pitná voda 1m3 39,68 Kč – včetně 15% DPH, voda odkanalizovaná  1m3 

39,27 Kč (včetně 15% DPH). 

Obec  Dobšice  požádala počátkem roku 2013 o písemný souhlas ohledně připojení obce 

Dobšice na ČOV Žehuň. Během roku však Dobšice rozhodly vybudovat čističku vlastní.  

Poplatek za připojení na kanalizační řád dosud několik občanů zaplatilo jen zčásti, několik 

rodin ještě úhradu dluží.   

 
 

Doprava 
  
2. září 2013 přichází na Obecní úřad Žehuň a Opolany z Obecního úřadu Dobšice tato   zpráva: 

 „K rukám Ing. Horáka a p. Stránské a na vědomí zastupitelstvu a občanům Vašich obcí 

Dobrý den pane starosto a paní starostko, zastupitelé a občané. 

Naše obec Dobšice byla požádána Automobilkou TPCA a MAS Zálabí uspořádat slavnostní otevření 

nových autobusových zastávek v Dobšicích, Žehuni, Opolánkách, a to na naše posvícení, které se 

koná v sobotu 26.10. 2013. 

 

Tento informativní mail považujte za první upozornění a předzvěst velké oficiální pozvánky, 

která bude Vám i Vašim občanům zaslána s úplným a kompletním programem slavnostního otevření. 

Dopis přijde od vedení MAS Zálabí a TPCA. 

 

Dovolte mi, abych vás informoval předběžně o tom, že slavnostního otevření se zúčastní 

vrcholní představitelé TPCA, MAS Zálabí, starostové všech obcí, kde budou vybudovány nové 

                                                 
23  Dokument – Petice za záchranu pošt  
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zastávky a moc bychom si přáli, abyste  budoucí pozvánku zveřejnili v obecním rozhlase, na vašem 

webu a vyvěsili dodané plakáty na tuto akci. 

 

Předběžně slavnostní akt začne v 15 hod za hudebního doprovodu Cidlinky u autobusové 

zastávky v Dobšicích,  15:30 proslovy aktérů a přestřižení pásky, následně pokračuje dlabání dýní, 

lampiónový průvod dětí i dospělých, prodej věnců, svíček, posvícenské atrakce, zpřístupnění ,Stálé 

expozice obce Dobšice v č.p. 16“, doprovodné programy doplní velká soutěž o nejchutnější 

posvícenský koláč, kde starostové obcí budou členy poroty a v 17 hod. budete dekorovat nejlepší 

kuchařky. Prosíme také o výzvu maminkám, babičkám, ženám, zda by se aktivně zapojily do této 

soutěže i z Vašich obcí. 

 

Od zastávky k zastávce bude jezdit vláček. Tedy ze Žehuně  přes Dobšice do Opolánek –

Opolan a zpět.  Tak, aby obyvatelé a děti vaší obce měli možnost zdarma přijet na tuto akci a 

zároveň se podívali na nové zastávky. Jízdní řád umístíme na každou zastávku. 

Součástí akce bude i galerie fotografií s letní i lechtivou tematikou. 

Večer od 20 hod budete srdečně všichni pozváni vedením TPCA na setkání v Dobšickém šenku, 

na společný raut starostů, manželek i občanů za doprovodu kapely Tetovanka. Večer bude i s řadou 

překvapení. 

         

  Shrnutí účinkování Vás starostů nebo místostarostů  či zastupitelů obcí: 

Aktivní účast vedení vašich obcí na slavnostních otevření zastávek. 

         Členství v porotě o nejchutnější koláč a vyhodnocení. 

Společné setkání na posvícenské zábavě s vedením TPCA. 

Zároveň jsem byl požádán vedením MAS Zálabí o koordinaci celé akce a abych požádal Vaše 

zastupitelstva o projednání a schválení příspěvku ve výši 2 000,-Kč na celou organizaci otevření 

zastávek v našich obcích. 

 

Rozpočet akce: 

Výdaje: 

Tetovanka – 6 000,-Kč 

Cidlinka – 2 500,-Kč 

Ceny – 1 000,-Kč 

Vláček – 5 000,-Kč 

Celkem  14 500,-Kč,      z toho obec Žehuň 2 000,-Kč a obec Opolany 2 000,-Kč  zbytek 

10 500,- zaplatí z rozpočtu obec Dobšice (včetně přípitku, rautu a dalších vedlejších nákladů). 

MAS Zálabí přislíbila uhradit grafické zpracování plakátů a jejich tisk. 

 

Žádám Vaše zastupitelstvo  takto v předstihu  o schválení  finančního příspěvku na tuto akci, 

který by byl převeden na základě smlouvy na účet obce Dobšice. 

Děkujeme za projednání a brzké odpovědi. Srdečně zveme Vás i s rodinami, zastupitele, 

občany k nám do Dobšic a na projížďku vláčkem po našem krásném regionu. Taktéž budeme 

potřebovat Vaše logo obce na plakát a prosíme o jeho zaslání mailem do 15.9. 2013. 

Děkujeme a za obec Dobšice zdraví  

Mgr. Oldřich Novotný, místostarosta obce, 602 454 770“  

 

 

Zvací plakát zaslaný obcí Dobšice do Opolánek a do Žehuně  
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24
 

Zprávu o autobusové zastávce v Dobšicích poslal do Nymburského deníku dopisovatel Milan 

Čejka z Libice nad Cidlinou 

  
                                                 
24  1352/13-8b – Dobšické posvícení  a otevření  autobusových zastávek  - 26.10. 2013 
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Další obrázky představují novou autobusovou zastávku  v Žehuni s informační tabulí  

uvnitř čekárny a její  jednotlivé  detaily 
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O dobšickém posvícení 26. října 2013 se konalo v Dobšicích slavnostní otevření autobusových 

čekáren pro obce Dobšice, Žehuň a Opolánky za přítomnosti zástupců TPCA, MAS Zálabí a 

občanů Dobšic, Žehuně a Opolánek. 

            

        Zástupce TPCA Radek Kňava,                                      Dobšická kapela Cidlinka                  

               za MAS Zálabí Mgr. Ivana Suchánková 

     

         

Starosta Žehuně, místostarosta Dobšic, starostka Sadské         Před hasičskou zbrojnicí 

              

                         Přijel vláček s hosty                                                   Slavnostní otevření zastávky  
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         Prohlídka muzea tradic                                             Výroba dýňových strašidel 

 

 

Životní prostředí 
 

Obec obdržela začátkem roku čtyři  žádosti na  veřejně prospěšné práce. Úřad práce  v Kolíně 

povolil obecnímu úřadu Žehuň pro rok 2013 dva pracovníky. Každému hradil mzdu ve výši  

12 000 Kč měsíčně, zbytek doplácel obecní úřad. Od 2. dubna do konce října   vykonávali veřejně 

prospěšné práce  manželé Veselin  Penkov a Nadiya Penkova.  

 

 

Zdravotnictví  
 

24. ledna 2013  udává hlavní hygienik 37 obětí epidemie chřipky. 3. dubna sdělil, že hlavní 

vlna chřipky skončila. V lednu  stále ještě umírali  lidé na otravu metylalkoholem. Vloni bylo 

zaznamenáno 40 obětí. 5. dubna  2013     byla oznámena  další  44.  oběť metylalkoholu.  

 

Během roku došlo v našem zdravotním středisku v budově čp. 6 několikrát ke změnám 

ordinačních hodin. Tyto změny hlásil jednak místní rozhlas, jednak přicházely do našich  

internetových schránek mailem.  Protože  se v ordinaci střídali tři lékaři,  většinou se každý pacient 

snažil  navštěvovat jednoho určitého lékaře, který mu podle jeho zdání nejlépe vyhovoval. Vcelku 

byli lidé se službou lékařů ve zdravotním středisku  v Žehuni spokojeni.  

 

             

                                            Vedoucí  lékař MUDr. Roman Kostinek 
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 19. října 2013 přichází  do mailové pošty zpráva Medicentra Amadeus, v němž ordinují 

MUDr. Ulrychová, MUDr. Kostinek, MUDr. Hrušková: „Zamyslete se nad vhodností prevence 

komplikací  chřipky .......přijďte se očkovat!   Každoroční očkování je jediná prevence možných 

komplikací a protahovaného průběhu  tohoto virového onemocnění. V naší ordinaci  nabízíme a 

provádíme očkování proti chřipce až do konce prosince  2013.  Cena vakcíny včetně aplikace a 

dohledu po aplikaci  je 200 Kč- Vaxigrip, 250 Kč- Idflu - pro pacienty, kteří nemají  nárok na 

bezplatnou aplikaci  vyplývající ze zdravotního  zákona.  Objednejte se telefonicky či mailem. Vaši 

lékaři“ 

 

MUDr. Jan Hnízdil  z Centra komplexní péče  Dobřichovice radí: Nevěřte slepě lékařům. 

Naslouchejte signálům těla. Převezměte zodpovědnost za své zdraví. Nespoléhejte na zázraky 

medicíny. Žádná instituce vám klidné stáří nezajistí. Pečujte o své rodiče. Vychovávejte děti k tomu, 

aby pečovaly o vás. Nespoléhejte na peníze. Udržujte dobré vztahy rodiny a přátel. Mějte rádi nejen 

sebe. Neposlouchejte projevy politiků. Šíří uzdraví nebezpečné negativní emoce. Práce, která přináší 

uspokojení vám a prospěch co největšímu počtu lidí, je nejzdravější. Zdravá strava samo o sobě  

nestačí. Neméně důležité je, kdy, jak a s kým si jídlo vychutnáme. Občasný půst vám prospěje. 

Sportujte pro radost. Nehoňte se. Stejně se nedohoníte.  

 

 

 Nemovitá kulturní památka kostel sv. Gotharda s kostnicí  
 

8. března nám sdělil Bc. Roman Šulc, že po dohodě s Mgr. Pavlem Kárníkem,  ředitelem 

Městské knihovny v Kolíně jsou ochotni   vypracovat  jménem Římskokatolické farnosti Žehuň  

žádost o dotaci na   žehuňskou barokní kostnici u TPCA. Protože žádost musí být podána do konce 

března, bylo třeba neprodleně jednat. 16. března se uskutečnila v areálu kostela sv. Gotharda 

schůzka, které  se účastnili: Bc. Roman Šulc, Mgr. Pavel Kárník, duchovní správce  

Římskokatolické farnosti Žehuň probošt Mons. Vladimír Hronek, místopředseda obce Jiří Podval, 

aktivisté pro záchranu kostnice Mgr. Libuše Vaňková, Ing. Libor Vondruška, Alois Štika a Ludmila 

Tvrdíková. Žádost byla vypracována   a podána  27. března elektronicky a písemně.  

 

 

            
Jednání v kostele, v kostnici a na hřbitově 16. března 2013 

 

 

Na odpoledne 16. března svolala aktivistka paní Božena Lebedová na starý hřbitov 

brigádu, které se účastnili: Božena Lebedová, Hana Eliášová, Libuše Vondrušková, Hana 

Senohrábková,  Vladimíra Hošková, Marcela Brodi, Ludmila Tvrdíková, Ing. Libor Vondruška, 

Josef  Konvalina, Jaroslav Brzák, Ing. Ondřej Jedlička.  
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Část účastníků brigády 

 

V neděli 17. března odpoledne Božena Lebedová a Ludmila Tvrdíková navštívily několik 

vytypovaných zaměstnanců firmy TPCA, kteří v Žehuni žijí a hodlají se v akci kostnice angažovat 

(jejich jména jsou součástí sedmistránkové žádosti o dotaci). 

  

V pondělí 18. března  informovaly  na obecním úřadě  aktivistky Mgr. Libuše Vaňková, 

Božena Lebedová a Ludmila Tvrdíková    starostu Ing. Karla  Horáka o rozbíhající se akci a 

požádaly ho o spolupráci. Starosta přislíbil navázat kontakt se stavební  společností  Prostav s.r.o. a 

aktualizoval u ní Cenovou nabídku na opravy kostnice, kterou společnost vypracovala 3. ledna 2011 

pro první žádost o dotaci na kostnici, podávanou v lednu 2011 u Středočeského Fondu kultury a 

obnovy památek, jež  nebyla akceptována  podobně jako druhá žádost u Středočeského fondu kultura 

a obnovy památek v roce 2012.     

V březnu 2013 byla vypracována jménem žadatele Římskokatolické farnosti Žehuň v pořadí 

třetí žádost nazvaná Záchrana barokní kostnice, jež  byla adresována a zaslána TPCA Toyota 

Peugeot Citroén – PARNERSTVÍ PRO KOLÍNSKO. Ani tato třetí žádost, přestože byla pečlivě 

vypracována a doložena podklady,  nepřinesla kladný výsledek 

 

V pátek 24. května 2013 v 18 hodin vyzvánění zvonu z věže   kostela sv. Gotharda 

oznámilo  počátek druhého ročníku Noci kostelů   V první části programu vyslechli přítomní 

nahrávku  průvodního slova   k historickým a přírodním památkám Žehuně s doprovodem hudby 

v těchto okruzích:  

-     Historický střed obce   s kostelem  sv. Gotharda, barokní kostnicí a dalšími  

       nemovitými  kulturními památkami 

- Centrum obce  

- Historie Žehuňského rybníka  

- Přírodní památky v Žehuni a okolí 

 

Po krátké přestávce, při níž měli návštěvníci možnost shlédnout kostnici a věž kostela,  

následoval  koncert vážné hudby. Ing. Milan Štěpánek sólovou  hrou  na kytaru a    profesorka 

konzervatoře Miroslava Hušková hrou na varhany v doprovodu   houslí Milana Štěpánka sklízeli  

zasloužený potlesk.   

Čistý výtěžek  829 korun byl věnován na  údržbu  nemovité kulturní památky kostela sv. 

Gotharda. Přestože ani třetí žádost o dataci nebyla úspěšná,  aktivisté pro záchranu tohoto 

historického areálu se nevzdávají a stále věří, že se tato jedinečná památka dočká opravy a nestane 

se ruinou. 
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Životní úroveň 
 

Český statistický úřad 11. března 2013 uvedl, že Česká ekonomika se nachází v nejdelší recesi 

od roku 1997. Podle jeho zpřesněného odhadu ekonomika loni klesla o 1,2 procenta. Ve stejném 

období sice v České republice  vzrostla průměrná mzda, reálně ovšem klesla. Letos se očekává 

stagnace jak evropské, tak i české ekonomiky,   oživení by mělo nastat k závěru roku. Projevit by se 

mělo až v následujících letech. Průměrná mzda za loňský rok meziročně stoupla o 665 korun na 

25 101 korun. Reálně však po odečtení inflace klesla o 0,6 procenta. Této  mzdy však dosáhla jen 

třetina našich obyvatel. V únoru rostly hlavně ceny paliv, zlevnily některé potraviny s výjimkou 

zeleniny a nealkoholické nápoje. Nezaměstnanost  v lednu dosáhla 9,4%. 
Státní dluh Československé socialistické republiky nebyl  v roce 1989 žádný, o čtyři roky 

později  v roce 1993 činil 156,8 miliardy, v roce 2000 činil 289,8 miliardy, v roce 2010 vzrostl na 

1 344,8 miliardy. 

Stát prý musí sehnat 33 miliardy na vyplácení důchodů. Důchodový systém byl ve chvíli 

převratu 1989-1990 naprosto přebytkový. Podle zdroje z časopisu Rada seniorů ČR si Topolánkova 

vláda z tohoto fondu půjčila 23 miliardy a slíbila, že je do konce roku vrátí. Nevrátila nic. Pokud 

ano, nikde o tom nebyla ani zmínka. Kde hledat pravdu,  ptají se oklamaní důchodci. 

 

 

Brigády 
  
Také  v tomto roce se uskutečnilo několik brigád. Jednu z nich   organizoval obecní úřad 

v sobotu 28. dubna 2013, kdy  se uklízel nepořádek kolem vsi. Sebraly se   tři  valníky rozličného 

haraburdí. Za několik dní však nepořádek začal opět narůstat.  

                                                 
25  Dokument – Noc  kostelů – koncert a prohlídka areálu  - 24.5. 2013 
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Malá vodní elektrárna – MVE 
  

V listopadu 2013 jsem hledala s panem  starostou v souvislosti s malou vodní elektrárnou 

v zápisech kronik zmínku o vodním právu. Marně. V kronice III  se  hovoří pouze o manipulačním 

řádu.  Pan Bušek  usiluje, aby šlo na turbinu dostatek vody, zájem ostatních zainteresovaných je však 

protichůdný.  

Pro  připomenutí předkládám  část zprávy, kterou zaslal v roce 2011 obecnímu úřadu pan 

Milan Bušek, iniciátor myšlenky uvést  malou vodní elektrárnu do  chodu:  „Dne 8.6. 2011 v 08:30 

hodin došlo k historickému okamžiku - v obci Žehuň  byla připojena k energetické síti MVE Žehuň, 

čp. 2,   60 let po jejím zastavení a znárodnění. Vlastníky jsou  Jiří a Jakub Šoltysovi, dočasným 

provozovatelem je Milan Bušek, tel. 721 911 447, email: milan.busek@raz-dva.cz. Údržbářem a 

pohotovostním ošetřovatelem je podle dohody pan Kavka,  důchodce,  bývalý vedoucí sádek, který 

zná dlouhodobě zdejší poměry a má  předpoklady k záležitostem kolem vody.“ 

Při původním jednání dostal  pan Bušek příslib, že za KW elektrického proudu bude dostávat 

2,60,-Kč, dnes, po zavedení solárních elektráren, dostává pouze 1,16,- Kč. Pan Bušek vlastní tři malé 

vodní elektrárny. Má úlevu od daní na 3 roky. Náklady na tuto elektrárnu dosáhly  dosud asi jeden 

milion korun. Elektrárna má výkon asi 4,5 KW/hod, pouze  21. července  při vyšším stavu vody 

v rybníce dosáhla až 20 KW/hod. 

Další zpráva v kronice z roku 2012 cituje slova pana Milana Buška ze  14. února 2012: „Jsou 

tlaky na to, aby se MVE u mlýna Žehuň už nespustila.  Tlak číslo  jedna  vytváří Povodí Labe, jež si 

nechalo vystavit povolení k nakládání s vodami na elektrárnu, kterou chce vybudovat v hrázi 

Žehuňského rybníka. Jinými slovy veškerý zisk i daně by tekly ze Žehuně do Hradce Králové. Žehuň 

by  z toho neměla nic. 

Tlak číslo dvě  vytváří rybářství Chlumec nad Cidlinou, o kterém se domnívám, že má stejný 

zájem. Zisk i daně by tekly ze Žehuně do Chlumce nad Cidlinou. Opět Žehuň z toho nebude mít nic. 

Oba tlaky jsou pro Žehuň špatné.  

 Ještě před zprovozněním MVE jsem doporučil panu Šoltysovi, aby až nám doběhne nájemní 

časová smlouva, za kterou by se měla investice vrátit, aby  za to že provedeme opravu, zaevidoval 

svou firmu na adrese v Žehuni, aby z toho podnikání tekly daně do Žehuně. Je to např. 29,5 % 

 z odevzdaného DPH.  

 Povolení z roku 1988 je špatně provedeno s cílem likvidace MVE Žehuň, ve prospěch Povodí 

Labe s. p.  Povolení z roku 1929 nikdo nezrušil a je platné,  a to vyhovuje. Potřebuji najít dokument, 

který by to špatné povolení znehodnotil. Mělo by to být právě to odvolání Povodí Labe. Manipulační 

řád na rybník platný před rokem 1996 by bylo také dobré získat alespoň k nahlédnutí, co se v něm 

píše o MVE Žehuň.“ Tolik slova pana Buška.  

 

 

Archeologický průzkum na rybníce  

Také letos při rybolovu ve dnech 16. a 18. října 2013 pokračoval PhDr. Jiří Militký se svým 

pracovním týmem v průzkumu keltské osady v jihovýchodní části vypuštěného rybníka, místním 

jménem označované Na Haldech. Protože jsem v té době pobývala  na rehabilitačním oddělení 

nemocnice  v Městci Králové, nemohla jsem  průzkum dokumentovat,   ani jsem se nemohla 

zúčastnit jeho přednášky ve škole. Na požádání mi stručně napsal, že získal   nějaké drobné nálezy - 

mince a řadu drobností - části spon atp. Při průzkumu objevil   rovněž velmi kvalitní vzorek keltské 

keramiky.    Řešil také  rozsah osídlení na jižní straně rybníka. Dospěl k názoru, že za pásmem 

rákosí již nic není. Napsal mi:  „Tolik tedy ve zkratce, pokud byste  chtěla nějaké zavolání detaily, 

klidně mi zavolejte - 605 743 980.  S pozdravem Militký“ 

mailto:milan.busek@raz-dva.cz
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Telefonické zavolání jsem nahradila   mailovou  zprávou, ale odezva  nepřišla. Všech třech 

provedených průzkumů na rybníce se zúčastnil také mladý Jan Kvasnička, který mi na sklonku roku 

2013 slíbil předat  nějaké informace. Ráda bych věřila, že svému slibu dostojí. Nestalo se však.  

        Uváděné fotografie pořídila  učitelka a vedoucí školní družiny paní Petra Nováková 

            

            

 

Žehuňské školní děti při rozhovoru s PhDr. Jiřím Militkým na rybníce  
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PhDr. Jiří Militký na besedě ve škole 

 

   Zbytky  zaniklé tvrze  Na Zámečku  u severního břehu Žehuňského  rybníka 

stále lákají 

Letos místo někdejší tvrze  navštívil Ing. Ivan Indruch  a pořídil tyto fotografie s  nahrávku 

shotu ozvučeného slovy a hudbou, který má být prezentován na webu obce. Nestalo se, není prý 

dostatek místa. Materiál mám pouze v počítači.  
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A život běží ... 
 

V červenci 2013 se objevila na obecní vývěsce a na webu obce tato zpráva:  

„Pomozte nám sbírat víčka pro Žanetku, kterou postihla mozková obrna. Statečně se pere se 

svým životem a dere se dál a dál k vysněným krůčkům.  Víčka nám poskytnou  finance na finančně 

náročnou rehabilitaci v Klimkovicích, kterou pojišťovna nehradí celou, a na speciální pomůcky, na 

které jsou doplatky v řádech desetitisíců. Dále se sbírají plechovky od piva, sterilované zeleniny, 

rybiček a další.....“ 

 

                                                 
26

  CD-R-62/2013 – Tvrz Na Zámečku, Výlov Žehuňského rybníka – shot Ing. I. Indrucha – hudba a slovo 
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Do konce roku se podařilo sebrat několik krabic víček,   plechovek  a dalšího.  Požadovaný 

materiál  přinášejí, ale i posílají  na Obecní úřad v Žehuni nejen obyvatelé Žehuně, ale i lidé cizí. 

Kéž by se podařilo pro malou Žanetku, jejíž maminka pochází ze Žehuně, sebrat  dostatečnou sumu 

peněz a léčba přinesla kýžený výsledek!  

 

 

Černá kronika  
 

25. ledna 2013 vznikl  v časných ranních hodinách požár v rodinném  domku  čp. 16 paní 

Olgy Sobotkové, při kterém došlo k poničení  obytných místností,  elektroinstalace, topení a dalšího 

zařízení.   Protože byt v domě nebyl  obyvatelný,  poskytla obec paní Sobotkové zdarma dočasné 

ubytování  v budově zdravotního střediska čp. 6 do doby,  než bude její nemovitost upravena do 

obyvatelného stavu.   Po šesti měsících, kdy neměla paní Sobotková opravy ve svém domě 

provedené a v bytu setrvávala,  platila  dohodnuté nájemné. 
27

) 

 

V noci z 1. na 2. května 2013 se kradlo  v čp. 176 u pí Marcela Eliášové.  

Určitě bylo v obci  krádeží víc, ale nejsou podchyceny.  

 

 

Další úděsná událost na sebe nenechala dlouho čekat 

 

 
 

Mrtvolu oběšeného muže sedícího u stromu  našel na pokraji lesa 

pan Jan Jehlička mladší 

 

Sobota 26. října 2013, druhý den voleb do  Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR,  byla 

v Žehuni doslova černým dnem.     V časných ranních hodinách  vyvrátil řidič automobilu    

dopravní značku před domem čp. 229, dopoledne havarovalo osobní auto před domem čp. 87, kde 

přelomilo  javor a vyvrátilo vzrostlý keř ibišku a poškodilo dům. Do třetice přijelo odpoledne 

k hostinci pana Běly policejní auto z Městce Králové,  sanita a hasičské auto z Kolína. Poplach 

způsobil     muž z Hradčan, když se nemohl dostat do hostince,  jež měl být v té době otevřený.  

V davu lidí, kteří přihlíželi, se říkalo, že hostinský předešlý den slavil,  podnik prostě neotevřela a 

zdržoval se na blíže neurčeném místě.  Vstup do  budovy otevřel až majitel hostince pan Daniel 

Kvasnička, ale nájemce  v budově nebyl. Zpočátku se na telefonické volání policie nehlásil.   

Nakonec pan Běla telefon zvedl. Příjezd hasičů, lékaře a policie  se ukázal jako bezpředmětný.   

  

                                                 
27  Sbíráme víčka pro Žanetku  
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Ve středu  20. listopadu   2013 havaroval cestou  ze zaměstnání autem na kluzké silnici 

nedaleko továrny TPCA pan  Jan Brodi ze Žehuně. Auto skončilo  poškozené, naštěstí řidič kromě 

šoku zraněn nebyl.  
 

V pondělí 23. prosince srazil pan Zdeněk Jambor z Opočnice na  cestě pro ryby na   hrázi 

rybníka   paní Miladu Kavkovou, která jela  na kole. Při pádu  si zlomila levou ruku  v rameni. 

V nemocnici v Městci Králové zjistili tříštivou zlomeninu, proto byla převezena  na operaci  

ortopedického  oddělení nemocnice do Kolína.  

 

Jsou také v Žehuni bezdomovci?  
 

Je   pátek 25. října 2013. Vlídné babí léto si teplými slunečnými dny nahrazuje to, co během 

roku zameškalo.  Na lavičce u splávku pod kaštanem sedí  stará sešlá paní. Na hlavě má 

červenobílou kšiltovku.  V poslední době tam  sedá nečinně často.  Lidé prý jí tam vídají s lahví 

v ruce.   Dnes u ní sedí i její malý vnouček, který žije v Žehuni u rodičů.  O čem si asi povídají 

babička s vnoučkem?   Lidé se dohadují, kde stará paní nocuje. Prý ji vídali tábořit v jedné 

z chatiček na hřišti. Ještě před časem vypomáhala drobnými pracemi hostinskému panu Karlu 

Bělovi. Z práce ji však hostinský propustil. Po čase tato paní ze Žehuně zmizela.  
 

Další bezdomovec, původně obyvatel jednoho domu na Malé Straně  v Žehuni,  přežívá a 

nocuje se svým psem ve svém osobním autu nedaleko obce.  

 

Na  adrese obecního úřadu čp.136 je hlášeno několik místních lidí,  kteří ještě nedávno bydleli 

v některém   ze  zdejších domů. Příčiny bývají různé, nejčastěji  dluhy, které končívají zpravidla   

zabavením majetku exekucí.  

 

 

Černá kronika ze světa 

9. listopadu 2013 si vyžádal tajfun Hayian na Filipínách nejméně 10 tisíc obětí Zprávy o 

mrtvých přicházely  kvůli přerušenému telekomunikačnímu spojení s postiženými oblastmi. se 

zpožděním.  Tajfun byl podle některých informací vůbec nejsilnějším světovým tajfunem, jaký kdy 

zasáhl pevninu. Pomoc postiženým poskytla i Česká republika.  

 

 

Významné události v životě občanů 
 

Jubilanti roku 2013  

   Šedesáté výročí narození letos oslavili:  

24. ledna Zdeněk Ševčík, 5. dubna Zdeněk Jiroudek, 11. května Milada Kavková  

a Petr Štěrba, 14. května Zdenka Kudrlová,15. května Zdeněk Holoubek,  

1. července  Tamara Holoubková, 8. července Jan Martinek, 31. července Jaromír Tavík, 

 29. srpna  Miroslav Rydel. 

Šedesát pět let života slavili:  

22. ledna  Maří-Magdalena Voráčková, 4. února Jaroslav Fiala, 16. února Hana Králová, 

27. července Božena Vondráčková, 6. října Alois Štika, 13. října Libuše Wienerová, 

4. listopadu Blanka Blažková. 

Oslavu sedmdesátého  výročí příjemně prožili: 

23. dubna Jiří Král, 7. července Jana Fišerová, 7. srpna Marcela Janke, 

18. září Josef Douša. 

Ze  sedmdesáti pěti let života se těšili:  

22. března Josef Neumann, 29. března Zdeněk Kunc, 26. dubna Věra Konvalinová,  

2. září Miloslava Vyleťalová,  23. září Josef Senohrábek,  

8. října William Zdeněk Rosch, 17. října Hana Tichá, 24. října Hedvika Kašíková, 

13. listopadu Marie Krejčová. 
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Osmdesáté narozeniny  oslavili:  

17. ledna Marie Vlasáková, 17. února Václav Zezulka, 3. března  Zdeněk Kukla, 

10. července Václav Krejčí. 

Krásných osmdesáti pět let  se dočkala:  

23. dubna Ludmila Tvrdíková. 

Požehnaného věku devadesáti let  dožila  4. června Helena Bariová,  

krátce poté však zemřela.  
 

Zlatou svatbu oslavili 12. října Štěpán a Jaroslava Balounovi. 
 

Svatby 

29. června 2013 uzavřeli v Chlumci nad Cidlinou  sňatek Lukáš Ševčík s Michaelou  

Andresovou  ze Sán, 

19. října 2013 se  vdávala  ve Slovenské republice  Jiřina Prchlíková –Janšová.  
 

Narození 

2. dubna 2013 se v Čáslavi narodila do čp. 185 v Žehuni Linda Wasserbauerová,  

10. května 2013 se v Kolíně narodil do čp. 151 v Žehuni Matouš Konvalina,  

17. června 2013 se v Kolíně narodil do čp. 152 v Žehuni Matyáš Láska, 

11. září 2013 se v Mladé Boleslavi narodila do čp. 188  v Žehuni Stela Landsgesellová, 

12. října 2013 se v Kolíně narodila Viktorie Dočkalová do čp. 64 v Žehuni.  
 

Úmrtí  

19. ledna  2013 zemřel Zdeněk Jiroudek z čp. 2013, narozený 26.1. 1922, 

28. února  2013 zemřel Milan Jiroudek z čp. 245, narozený  21.2. 1955, 

9. března  2013 zemřela Oldřiška Kurková z čp. 128, narozená 27.8. 1922, 

27. března  2013 zemřela Jarmila Mikšovská z čp. 193, narozená 8.7. 1924, 

4. května 2013 zemřel Jiří Sedlecký, z čp. 208, narozený 10.4. 1936, 

11. června  2013 zemřel František Ševčík z čp. 124, narozený 29.9. 1928, 

         22. června 2013 zemřela Helena Bariová z čp. 93, narozená 4.6. 1923, 

         27. srpna  2013 zemřela Anna Ševčíková z čp. 124, narozená 28.3. 1935. 

 

 

Změny bydliště  
 

Ze  Žehuně se odstěhovali: 

11. února  2013  se z  čp.  48  odhlásila Marcela Košnerová s dcerami Karolínou a  Michaelou,  

29. května   2013 se z čp. 111  odhlásila Jana Kaisová, 

13. srpna  2013 se z čp. 13 odhlásili Jaroslav Sahulka a Věra Uryková, 

od 26. září  2013 jsou odhlášeny z čp. 39 Lucie Jelínková a Rozálie Jelínková,  

k 18. listopadu 2013 je z trvalého pobytu v Žehuni odhlášena Zdeňka Szajterová. 

 

Do Žehuně se přistěhovali:  

Od 16. ledna  2013 je v Žehuni čp. 151 hlášena Veronika Beránková, 

do čp. 5 v Žehuni se přihlásila 21. ledna  2013 Angelika Poláčková,  

Žehuň čp. 55 je od  4. března 2013  trvalým bydlištěm Michaely Rusnákové  

a od 23.   dubna  2013 také Gabriely Rusnákové, 

         trvalé bydliště v Žehuni čp. 202 má od 25. března 2013  Vladimír Bek, 

         v Žehuni čp. 82 jsou od 10. května 2013 hlášeni Ondřej Martinek, od 9. července 2013     

Blanka Martinková a  Marek Martinek, 

Helena Busková má od 29. května 2013 trvalé  bydliště v  Žehuni čp. 182, 

Jiří Vavruška se přihlásil do Žehuně čp. 71  3. června 2013, 

čp.  48 v Žehuni  se od 13. června 2013 stalo trvalým bydlištěm Natálie Košnerové a  

Lucie Tůmové, 



 78 

v  čp. 124 v Žehuni je od 9. července 2013 trvale hlášena Michaela Ševčíková,  

Barbora Havránková má hlášen od 19. srpna 2013 trvalý  pobyt v Žehuni čp. 64,  

od 19. srpna 2013 je trvalým bydlištěm Josefa Douši Žehuň čp. 170, 

Kateřina Vorlíčková  uvádí od 9. září 2013 jako trvalé bydliště Žehuň 155,  

Maří -Magdalena Machová se k trvalému pobytu v Žehuni čp. 39 přihlásila 10. září 2013, 

v čp. 182 v Žehuni je František  Brlich hlášen od 30. září 2013, 

Veronika Cvrčková je od 13.  listopadu 2013 trvale hlášena v Žehuni čp. 68, 

Věra Zadáková má od 13. listopadu 2013 trvalý pobyt v Žehuni čp. 13.  
 

Počet obyvatel v  Žehuni k 31. prosinci 2013 činí 429 (muži 210, ženy 219). 

 

 

Kronikářství 
 

V pořadí šestý kronikářský seminář se letos  konal 16. února 2013 opět na výstavišti v Lysé 

nad Labe. Podruhé se setkání kronikářů   účastnila spolu se mnou i vybraná budoucí kronikářka 

Marta Jiroudková, učitelka mateřské školy, které je svolná, že by kroniku převzala po třech letech, 

až nastoupí do důchodu.  

      
   L.Tvrdíková a M. Jiroudková s Mgr. T.Hromádkou                     Pohled do sálu jednání  

 

Na setkání  jsem budoucí kronikářku obce Žehuň  představila šéfredaktorovi     Zpravodaje pro 

obecní kronikáře a  vlastivědné pracovníky  Kroniky a kronikáře Mgr. Tomáši Hromádkovi  (na 

fotografii je  se sborníkem o Žehuni), svolavateli a organizátoru  semináře    Janu Řehounkovi, 

básníku a spisovateli, PhDR. Jiřímu Bartoňovi, kronikáři Prahy 11  a  heraldikovi, Marii 

Zdeňkové, kronikářce Prahy 15. Jmenovaným jsem také předala sborník Pohled na Žehuň a okolí  

v průběhu věků a z rozhodnutí starosty Ing. Karla Horáka  také medaile vydané k loňskému  875. 

výročí  založení obce.  Na setkání jsem    vystavila   Kroniku obce Žehuň  2011, část 

dokumentačních materiálů ke kronice a  drobné poutače o Žehuni. 

Zprávu o setkání kronikářů uvedl  19. února 2013 do zpravodaje Kroniky a kronikáři     Mgr. 

Tomáš Hromádka těmito slovy:„Kroniku pišme    nejen   perem, ale také srdcem a činy – to je 

poselství 6. setkání kronikářů,  které pronesla jedna z nejstarších účastnic setkání v Lysé nad Labem,  

kronikářka Žehuně na okrese Kolín, paní Ludmila Tvrdíková.  Obsáhle informovala o své obci a 

aktivitách na záchranu tamní kostnice. Obecní kroniku píše neuvěřitelných 54 let a v loňském roce se 

podílela také na organizaci oslav 875. výročí  založení obce.  

Kronikářka Roztok u Prahy Jaroslava Werberová představila svoji netradiční přílohu ke 

kronice   powerpointovou prezentaci s fotografiemi z jednotlivých akcí.  Kronikář Litoměřic pan 

Oldřich Doskočil se omluvil, zastoupil ho kolega z Prahy dr. Jiří Bartoň se svým kronikářským 

pohledem na svět. O své knize věnované Nymburku referoval Jan Řehounek.   S velmi zajímavými 

poznatky  z vedení kroniky na malé vsi (Mlýnec – součást Kopidlna)   seznámil posluchače Oldřich 

Suchoradský.  Setkání se účastnilo pětadvacet kronikářů převážně z Prahy a Středočeského kraje. 

K prohlédnutí byla také výstavka věnovaná kronikářství, jejímž autorem byl dr. Jiří Bartoň.“ 
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Kromě zpravodaje Kroniky a kronikáři mají kronikáři možnost sledovat informace na webu 

v Magazínu pro kulturní život v místech a regionech Místní kultura, kde v oddílu Nahlédnutí do 

kronikářského zápisu často publikuje také předseda Svazu kronikářů Čech, Moravy a Slezska Mgr. 

Jaromír Košťák (účastnil se v Žehuni 24. listopadu 2012 prohlídky areálu  kostela sv. Gotharda a 

přednášky Ing. Miloslava Šafaříka „Léčivé účinky kostela sv. Gotharda“  a následně napsal o své 

návštěvě v Žehuni dlouhý článek ve zpravodaji Kroniky a Kronikáři s názvem  Kronikářka ze 

Žehuně (je zařazen v příloze Kroniky 2012).   

Na závěr zmiňuji nezávislé internetové médium Pozitivní noviny, v nichž po únorovém setkání 

kronikářů v Lysé nad Labem uveřejnil Miroslav Sígl článek Do své činnosti vkládá celé své srdce (je 

také  součástí přílohy Kroniky 2012). 

          

 

Dokumentační materiály k zápisu  kroniky za rok 2013 
 

tvoří fotografie a další dokumenty nalepené na čtvrtkách formátu A3,  označené  čísly  

1345/13-1a až 1355/13-11b.Část  dokumentů přikládám do vázané kroniky, za zápis  uvádím   jejich 

seznam. Menší výběr dokumentů zakládám do koženého vázaného alba. Obsáhlé dokumenty spojuji 

vázací lištou do uceleného svazku. Část dokumentů je shromážděna na  CD-R, materiály ve zvukové 

podobě též na nosiči USB.  

. 

Dokumentační materiály na CD-R za rok 2013 jsou tyto:  

CD-R-52/2013 - Sraz ZŠ  15.6. 2013 po 50ti letech od Mileny Lohnické,  

CD-R-53/2013 -2 shoty Ing. Ivana  Indrucha s hudbou: Tvrz Na Zámečku, Výlov  

Žehuňského rybníka 17.10, 2013, 

CD-R-DV-54/2013 - Historické a přírodní památky Žehuně – 4  okruhy: kostel s kostnici,      obce, 

rybník, příroda  – namluvená nahrávka textu s hudbou s názvem (doprovodný text s fotografiemi je 

v dokumentu  svázaném vázací lištou, 

CD-R-DV-55/2013 – Kostel sv. Gotharda v Žehuni –  namluvené 2 okruhy: kostel s kostnicí, obec + 

průzkumy Ing. M. Šafaříka o  energetických linií a zónách  + doprovodný materiál v textové podobě 

zahrnující  5 článků  s názvem Energetické linie a zóny v kostele sv. Gotharda a v okolí – odkaz na 

web: www.Gzony.cz,  

CD-R-56/2013 – Slavnostní zahájení adventu 1.12. 2013, fotografie od Pavla Heřmanského,  

CD-R-57/2013 – Vánoční charitativní koncert – fotografie od Pavla Heřmanského, 

CD-R-58/2013 – Stará Báň - archiv, 

CD-R-59/2013 -  Stará Báň – archiv 1932 až 1939, 

CD-R-60/2013 – Nahrávka s hudbou: kostel, centrum, rybník, příroda, 

CD-R-61/2013 – Nahrávka slova i hudby – Tvrz na Zámečku, kostel, centrum, rybník,       

                    příroda , Stará Báň- text 25 stran, 

CD-R- 62/2013 – Mluvené slovo - Rozhlas Jizerka o kostnici, Výlov Žehuňského rybníka -  

                             slovo a hudba, Tvrz na Zámečku – slovo a hudba  

                       

Dokumentační materiály k zápisu za rok 2013 na  volných listech A3:  

1345/13-1a – Český rybářský svaz – MO, 

1345/13-1b – Ples obcí – 30.3. 2013, 

1346/13-2a – Žehuňský masopust – 2.3. 2013, 

1356/13-2b – Památky Kolínského Zálabí – přednáška Bc. R. Šulce a výstava kronik – 30.3., 

1347/13-3a – Otevírání Cidliny – 20.4. 2013, 

1347/13-3b – Zamykání Cidliny – 28.9. 2013, 

1348/13-4b – Po stopách rytíře Prokopa – tři celodenní výpravy do okolí – 27.4., 18.5.,15.6., 

1349/13-5a – Velký čarodějný oheň  a  zvaní – 30.4. 2013, 

1349/13-5b - Vítání občánků – 28.9. 2013, 

1350/13-6a – Cyklistický výlet do Obory Kněžičky - 19.5. 2013, 

1350/13-6b – Den dětí – 25.5. 2013, 

http://www.gzony.cz/
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1351/13-7a – Den dětí – 25.5. 2013, 

1351/13-7b – Keltské slavnosti v Dobšicích – 29.6. 2013,  

1352/13-8a -  Kozí farma a sýrárna Pěnčín – výlet – 14.9. 2013, 

1352/13-8b –  Dobšické posvícení a otevření autobusových zastávek - 26.10. 2013, 

1353/13-9a –  Medový dýchánek – 16.11. 2013, 

1353/13-9b –  Slavnostní zahájení adventu – 1.12. 2013, 

1354/13-10a – Mikulášská nadílka -7.12. 2013, 

1354/13-10b - Měsíc září byl bohatý na akce,  

1355/13-11a – Tradiční česká zabijačka -21.12. 2013, 

1355/13-11b – Vánoční charitativní koncert – 22.12. 2013. 

  

Obsáhlejší dokumenty na listech A4 spojené  vázací lištou,  

nazvané zvláštní dokument, jsou vyhotoveny  většinou ve dvou  exemplářích (jeden výtisk plánuji 

pro uložení v archivu v Lysé nad Labem). 

IX/2013     -      Vzpomínka na kronikáře ze Záboří Josefa Vernera *13.5. 1923 (1 výtisk) 

X/2013      -       Život minulý a současný v korespondenci pana Františka Pešíka    

                          s kronikářkou Ludmilou Tvrdíkovou  (1 výtisk) 

XI/2013    -        František Pešík, Vzpomínky na Městec Králové  1937-1940 (1 výtisk) 

XII/2013   -       Energetické body, linie a zóny zemské a kosmické energie v kostele 

     sv. Gotharda a v okolní krajině  

XIII/2013 -       Výpis z kroniky     Josefa a Heleny Marečkových  

XIV/2013 -        Doprovodný text k CD-DV- 54/2013 a CD-DV-55/2013 –je součástí   

                           nahrávky mluveného slova a hudby pro čtyři okruhy prohlídky historických a  

                           přírodních památek obce Žehuň:  kostel a další kulturní nemovité památky,  

                           centrum obce, rybník, přírodní památky. 

 

Část dokumentů ke kronikářskému záznamu za rok 2013 je vložena za vlastní zápis  

do  svázané knihy; je uvedena seznamem Dokumenty k roku 2013.  

       

 Evidované dokumentační materiály  na CD-R starší:  

Roky 2006 až 2008:  CD-R- 1 až CD-R 37, 

Roky 2009 až 2012: CD-R-38/2009 až CD-R-51/2012. 

 

Náklady na dokumentační materiály za rok 2013 činily 10 191,- Kč. Z toho 2 506,- Kč  

nezbytné součástky k opravě počítače, 5 969,-Kč barvy do tiskárny, 600,-Kč tisk dvou kronik,  

1 116,- Kč euroobaly, lepidla, čtvrtky, papíry, rychlovazače. 

 

Využití kroniky  
 

Materiály z kroniky jsem po celý rok využívala převážně k doplňující  kronikářské práci, 

směřující  ke snahám zachránit  historickou dominantu naší obce - nemovitou kulturní památku areál 

kostela sv. Gotharda s unikátní barokní  kostnicí. Součástí těchto snah bylo pořízení 50ti nosičů  

DVD,  nazvaných Historické a přírodní památky Žehuně a 20ti kusů nosičů DVD s názvem Kostel 

sv. Gotharda. Materiál  na jejich pořízení a práci spojenou s jejich výrobou  zajistil finančně 

sponzorským darem Ing. Miloslav Šafařík.  Text a fotografie jsem čerpala z obecních  kronik a  

dokumentů ke kronikám. Oba nosiče se staly nezanedbatelným  finančním zdrojem     k záchraně 

areálu  nemovité kulturní památky  kostela sv. Gotharda.  

Z této činnost, při níž se opírám o pomoc neformálního sdružení aktivistů pro záchranu 

kostnice jsem z darů při provádění po historických a přírodních památkách Žehuně, z účasti na  Dnu  

evropského dědictví, Noci kostelů, z Vánočního charitativního  koncertu  a dalších aktivit 

organizovaných v roce  2013 předala 8. ledna 2014  na účet obce 16 165 korun získaných za tento 

rok.  Od 8. srpna 2010 do 8. ledna 2914 se podařilo získat celkem 88 969,- Kč,- Kč.  Po odčerpání 
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financí na dveře ke kostnici a pořízení nahrávky je na účtu OÚ 69  469,- Kč, na účtu farnosti 5 500,- 

Kč, celkem 74 969,- Kč.  Peníze tvoří základ pro předpokládané záchranné práce nemovité kulturní 

památky  areálu kostela sv. Gotharda.   

 

Dále jsem vypracovala a odeslala  textové a obrazové  podklady  pro  prezentační panel 

v rámci multimediálního informačního  a orientačního systému v Kolíně  pro firmu DARUMA  spol. 

s.r.o., Zelinářská 10, 301 54 Plzeň, tel.: 733 130 034.  

 
        Podklady zaslané pro panel: 

 

                   
 

 

Pozvánka do malebné obce Žehuň, oplývající přírodními a historickými památkami 

 

 

                
             Kostel sv. Gotharda                      Barokní kostnice v areálu kostela                    Interiér kostnice  

 

                
            Základní škola – nemovitá kulturní památka             Secesní mlýnská vila – nemovitá kulturní památka  
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              Výlov Žehuňského rybníka 16. -18. října  2013                           Pozůstatky středověké tvrze  na dně  

                                       vypuštěného rybníka  

 

Text mluveného komentáře  

 

Obec Žehuň byla založena  v roce 1137. Benediktini z Opatovic nechali lesy  vyžehnout  a založili zde 

románský kostel sv. Gotharda.  Určitý čas byli majiteli   kostela i vsi. Roku    1762  ho nahradil pozdně 

barokní chrám. V letech 1765-66 se stavěla kostnice.  Nejstarší zpráva o škole pochází z roku 1620. 

Žehuňský rybník  se budoval v  letech 1493–97 za  Vladislava Jagellonského jako královský 
rybník.  

Text sloganu 

Žehuň má své kouzlo a je součástí dějin – přijďte a přesvědčte se na vlastní oči 

 

Doplňující fotografie  

 

       
                              Památný dub na hrázi                                         Prodej ryb na sádkách  

 

              
                       Pohled na Žehuňský rybník od východu                   Výlov rybníku každoročně láká k návštěvě  
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Text pro komentář  

 

Žehuň charakterizují dvě dominanty - pozdně barokní kostel sv. Gotharda, nemovitá kulturní 

památka,  jejíž součástí je také barokní kostnice. Druhou dominantou  je  Žehuňský rybník -    s vodní 
plochou 258  ha  největší rybník ve Středočeském kraji.  Od roku 2011 je celé území   vedeno 
jako Národní přírodní památka Žehuňský  rybník,  která  je součástí , vyhlášené v rámci 
projektu NATURA 2000 na celkové rozloze 1 964 ha.   Ptačí oblast eviduje a chrání všechny 
druhy ptáků,  z nichž nejvýznamnější je bukáček malý a chřástal kropenatý.   

V historické  části obce je zapsáno do  Ústředním seznamu nemovitých kulturních památek 
ČR  dalších pět památek: budova fary, novorenezanční škola,  někdejší válcový mlýn, secesní 
mlýnská vila a barokní socha sv. Jana Nepomuckého.    

V centru  obce se nachází    kulturní dům, v němž sídlí     pošta a knihovna.     Oběti  II. 
světové války  připomíná pomník padlých.   

Na vypuštěném rybníku se provádějí při rybolovech   archeologické výzkumy, které 
dokládají keltské osídlení regionu.  

    
Text informací  

 

Podrobné   informace o obci nabízí web  www.zehun.cz.  

Kontaktní  telefon k prohlídce  historických a přírodních památek  obce    

zajišťuje Obecní úřad Žehuň, tel.:325 655 379   

nebo kronikářka obce Ludmila Tvrdíková,   

mobil:  734 127 681, email:  tvrdikovaludmila@seznam.cz  

Prohlídka s odborným výkladem je možná po  dohodě kdykoliv.  

           
28

) 

 

Další práce kronikářky  
 

V lednu jsem namluvila průvodní slovo pro čtyři okruhy provádění po  historických a 

přírodních památkách Žehuně, v březnu jsem zajišťovala vyplnění a odeslání žádosti o grant na 

kostnici z TPCA a ve spolupráci se seniory  organizovala v kulturním domě přednášku Bc. Romana 

Šulce Památky Kolínského Zálabí  spojenou s výstavou kronik a dokumentů.      V květnu mi 

pomáhali aktivisté pro záchranu kostnice uskutečnit  koncert v rámci Noc kostelů a  připravila jsem 

v Žehuni program pro klub Mladých muzejníků  z Kolína.    V srpnu jsem organizovala neobvyklou 

přednášku  Ing. Miloslava Šafaříka „Vliv osidlování a proměn krajinné oblasti Žehuně na  její 

energii čchi z pohledu feng  šuej a wortextu sv. Gotharda“, při níž jsem opět vystavila kroniky a 

dokumenty.  

Na  září jsem  ve spolupráci se seniory připravila  osmnáctihodinový kurz JÓGY, zajistila 

dvoudenní pobyt studentů Střední umělecké a řemeslné školy z Praha, při němž jejich profesorka 

provedla průzkum krovů kostela a kostnice a studenti  zajistili v kostele závažné záchranné  práce, 

ve spolupráci s aktivisty jsem organizovala Den evropského dědictví, prováděla autobus seniorů 

z Prahy po historických a přírodních památkách Žehuně a  další turisty z Kolína. V listopadu jsem 

vypracovala a odeslala  textové a obrazové  podklady  pro  prezentační panel v rámci 

multimediálního informačního  a orientačního systému v Kolíně.  V prosinci jsem ve spolupráci se 

seniory aktivisty  organizovala Vánoční charitativní koncert. Po celý rok jsem spolupracovala 

s předsedou Svazu kronikářů Čech, Moravy a Slezska Mgr. Jaromírem Košťákem, který už  dvakrát 

navštívil Žehuň. Po celý rok jsem instalovala v obecní knihovně výměnnou výstavku fotografií 

z archivu kroniky.  

Druhým rokem se snažím předávat  kronikářské zkušenosti vytypované budoucí kronikářce,  

 paní učitelce  Martě  Jiroudkové, která se po dva poslední roky  účastnila spolu se mnou setkání 

kronikářů v Lysé nad Labem.     V době mých dvou  krátkých rehabilitačních  pobytů v  nemoci 

pořídila fotodokumentaci několika kulturních akcí, které v té době právě v obci probíhaly.    Děkuji 

                                                 
28  Dokument  -Prezentace Žehuně na panelu v Kolíně – od 28.11. 2013  

http://www.zehun.cz/
mailto:tvrdikovaludmila@seznam.cz
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jí za přínosnou  pomoc v  loňském roce při instalaci kronikářské výstavy v rámci oslav 875. výročí 

založení obce.  

 

Závěr  

Konec každého roku bývá neodvratně spojen s hodnocením. Nejinak tomu bylo také letos. 

Politologové hodnotili  fungování státu, politický systém, mocenské organizace a autority, politickou 

ideologii, vztah  veřejnosti  k politice, mezinárodní vztahy, chování politiků navzájem mezi sebou  i 

jejich chování k nám občanům. Naprosté odsouzení doznala jednoznačně amnestie odstupujícího 

prezidenta  Václava Klause, zvažoval  se dopad přímé volby prezidenta a abdikace papeže Benedikta 

16. Lidé  jednoznačně schvalovali zrušení doživotní imunity  zákonodárců a ústavních soudců, 

odsuzovali  komplot vlády Petra Nečase,  která musela abdikovat. Živou diskuzi odborné i široké 

veřejnosti vyvolalo  oslabení koruny  a snaha České národní banky držet její kurz poblíž hladiny 27 

Kč za euro.  Zvažovaly se dopady tohoto rozhodnutí na českou ekonomiku. Akce   byla označena 

dokonce jako nepotřebná a svévolná. 

Závěr - jak už  bývá zvykem – by měl vyznít relativně optimisticky. Přestože se hospodářský 

růst v posledních letech zpomalil, mnozí z nás si uvědomujeme, že  pocit subjektivního štěstí nám  

nepůsobí blahobyt, ale životní rovnováha a pohoda, kterou si musíme vytvořit sami  v sobě, byť  se 

to nezdá lehké, když si uvědomíme,   že se   z našeho života vytrácí láska, porozumění, tolerance, 

lidskost, teplo z upřímného  stisku  rukou, úcta před šedinami. Ze všech stran se na nás šíří negativní 

energie,  hašteření politiků, špatné prognózy ekonomů o pokračující ekonomické krizi, nervozita, 

všednost.  Lidé soudí, že  socialismus nebyl dobrý, ale tato demokracie není lepší.  Říká se, máme 

dost svobody, která však nemá se  svobodou nic společného, protože je více proti nám než pro nás. 

Je okleštěna zákony a právy těch druhých, je otevřena nepravostem a zločinům.  

Navzdory těmto negativním jevům   vidíme, že i v Žehuni žijí   lidé, kteří se dokáží    sdružovat 

a vzájemně nabíjet příjemnými zážitky, a to   nejen  v měřítku velkých celoobecních akcí 

organizovaných iniciativní kulturní komisí,  jako je obnovený    masopustní průvod,  velký 

čarodějný oheň, vítání občánků, předvánoční posezení seniorů, zahájení adventu,  koncert v kostele,  

ale i letošní premiéra tradiční české zabijačky či ohňostroj na rybníce.  Výčet  není úplný,  vybrala 

jsem   z akcí ty, které se těší největšímu zájmu občanů.   

Nelze opominout ani akce organizované  menšími skupinami přátel, například zimní zájezd do 

hor, jarní cyklistický výlet, podzimní zájezd do Drážďan, nebo  akce  organizované společně přáteli 

z Dobšic a ze Žehuně, jakými byly  letošní  prosincový  zimní výlet do Kutné Hory, silvestrovská  

setkávání  „U Bobra“, silvestrovsko-novoroční výstup na věž žehuňského kostela a vítání Nového 

roku přípitkem u zvonu  Gothard. Novoročního  výstupu na věž kostela sv. Gotharda se letos 

zúčastnilo  patnáct  přátel ze Žehuně a z Dobšic.  Inženýr Libor Vondruška opět rozezvučel  

historický zvon k slavnostnímu zahájení  roku 2014. Mezi přáteli nechyběl  místostarosta  Dobšic 

Mgr. Oldřich Novotný s manželkou a dcerou,  Mgr. Naďa Tomsová,  Mgr. Iva Bulíčková a další 

přátelé z Dobšic i ze Žehuně. Přesvědčujeme se,  že vzájemnému   sblížení přispívají  někdy více 

tato nenáročná komorní přátelská setkávání než rozsáhlé akce.  

 

http://cs.wikipedia.org/wiki/St%C3%A1t
http://cs.wikipedia.org/wiki/Politick%C3%BD_syst%C3%A9m
http://cs.wikipedia.org/wiki/Politick%C3%A1_moc
http://cs.wikipedia.org/wiki/Autorita
http://cs.wikipedia.org/wiki/Politick%C3%A1_ideologie
http://cs.wikipedia.org/wiki/Politick%C3%A1_ideologie
http://cs.wikipedia.org/wiki/Mezin%C3%A1rodn%C3%AD_vztahy
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Jaroslav Bednář z Kolína  si dopřál  silvestrovskou koupel při odpoledním setkání „U Bobra“ 
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      Nezapomenutelný novoroční přípitek na věži historického žehuňského kostela  

za vyzvánění zvonu  Gothard 

Silvestrovský ohňostroj uskutečněný letos poprvé na žehuňském rybníce přilákal ve 20 hodin  

na hráz rybníka      početné    množství přihlížejících. Rakety mířily k obloze  z lodi, kterou 

zastupitelům  panu Jiřímu Podvalovi  a Ing. Vlastimilu Dubskému zapůjčil porybný pan Pavel Berka 

s jedinou   podmínkou  - vrátit loď na původní místo ke sjezdu.  Na Nový rok ráno shledal  vše 

v naprostém pořádku.  Jen po  hladině rybníka plavaly četné pozůstatky raket. Horší to bylo se 

zvířaty. Při dopolední novoroční procházce  nám říkal pan Vladimír Votava, jaký šok z hluku a   

světel utrpěli jeho dva koně; byli prý tak neklidní, že se k nim ani nemohl přiblížit.   

O půlnoci ozařovaly oblohu z různých míst obce další ohňostroje Zásluhou paní Ivetty 

Bednářové se  do mého počítače dostala dvě videa, která pořídila paní Hana Kvasničková - 

http://www.youtube.com/watch?v=fSOFzgzfD3A  - ohňostroj mířící k obloze ve 20 hodin  z lodě na 

rybníce a na http://www.youtube.com/watch?v=AmXk14H2CY8 - ohňostroj odpalovaný od vily 

Dočkalů a doprovázený  vyzváněním historického zvonu  z věže kostela. Kéž by zvon Gothard 

dokázal  rozséval tvořivé přátelství i v kruzích zodpovědných.  

Závěrem   bych  ráda poděkovat těm, kteří aktivně podněcovali a  podporovali naše snahy 

zachránit  jedinečnou  historickou  památku - areál kostela sv. Gotharda. Bezesporu je to  v prvé řadě  

Bc. Roman Šulc, který nám v roce 2010 doslova význam žehuňské barokní kostnice objevil   a vnukl 

nutnost její záchrany.  Jeho prostředky a možnosti propagace jsou dalekosáhlé, představují    webové  

stránky www.cestyapamatky.cz,   regionální a celostátní tisk, rozhlas, styky s vlivnými  osobnostmi 

a organizacemi.  Podstatná je jeho vytrvalá chuť aktivistům pomáhat.  

Snahy aktivistů motivovaly k pomoci kromě starosty obce Ing. Karla Horáka i další. Cením si 

práce  manželů pana Jana Blaháka a paní Vlasty Tůmové, kteří   vynaložili značné úsilí  při  nahrání 

průvodního slova  ke čtyřem okruhům prohlídky historických a přírodních památek  Žehuně. A to 

nehovořím o jejich loňském příkladném zvládnutí tisku sborníku k výročí Žehuně a o jejich trvalé 

nepostradatelné  práci na nejrůznějších propagačních  materiálech pro obec.   

           Loňské oslavy 875. výročí založení obce motivovaly k pomoci i další osoby. Mezi mnohými 

bych především jmenovala sponzorský dar Ing. Miloslava Šafaříka v podobě zhotovení  

jmenovaných  nosičů DVD. Pozoruhodné jsou  jeho obsáhlé články, ve kterých se zabývá 

zkoumáním energetických linií a zón  v prostoru kostela  a jeho okolí.  

 

Jsem si vědoma toho, že vyslovená jména jsou jen náznakem dalších osob,  o které jsem se 

mohla při své kronikářské práci opřít,  jež jsem mohla požádat o informaci, o předání    dokumentu 

http://www.youtube.com/watch?v=fSOFzgzfD3A
http://www.youtube.com/watch?v=AmXk14H2CY8
http://www.cestyapamatky.cz/
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v podobě novinového výstřižku či   fotografie. Výčet těchto   spolupracovníků by byl rozsáhlý. Mé  

další poděkování  směřuje k Ing. Ivanu Indruchovi za výstižné    dva shoty z letošního rybolovu  a  

z  místa zaniklé tvrze Na Zámečku. Nemohu opomenout také kvalitní  fotografie pana Pavla  

Heřmanského a jeho ochotu s níž k požadovanému  fotografování  přistupuje.  

 

V posledním odstavci tohoto rozsáhlého  závěru bych chtěla poděkovat  pěti nejmenovaným, 

s nimiž na záchraně jedinečných žehuňských  památek spolupracuji, byť nežijí v naší obci, ale přesto 

si práce žehuňské kronikářky povšimli   a nominovali ji za čtyřiapadesátiletou kronikářskou práci, 

jejímž výsledkem je zdokumentování třiašedesátileté historie Žehuně,  na titul SENIOR  ROKU  

2013, který  jsem slavnostně přebírala  v duchovním centru Pražská křižovatka v Praze 7. prosince 

2013 od Nadace Charta 77. 
29

) 

 

                

                                    

                                            Zapsala:                               

              Ludmila Tvrdíková,  

                                                       kronikářka obce  

                                                     
Poznámka:                            

Přiložený seznam dokumentů je součástí originálu ve vázané knize kronikářského zápisu  za 

rok 2013.  Dokumentace uváděná pod čarou je ukládána na volných listech formátu A3. Výběr 

fotografií za rok 2013 obsahuje ALBUM  K PAMĚTNÍ KNIZE OBCE  ŽEHUŇ. 

Výběr fotografií za rok 2013 obsahuje také pořaďovač nazvaný  

DOKUMENTY  KE  KRONICE  r. 2014, 2013, 2012, oslavy 875 let obce Žehuň. 

 

 

 

 

 

 

                                                 
29  Dokumenty k čestnému uznání Senior roku 2013 
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dokumenty  k roku 2013 
 

Dokument k 1. a 2. kolu prezidentských voleb 
Dokumenty k volbám do PS Parlamentu ČR 

Zápisy ze zasedání Zastupitelstva obce Žehuň za rok 2013 
Přednáška a promítání filmu Bc. R. Šulce Památky Kolínského Zálabí  

a výstava kronik - 30. a 31.3. 2013 
Třídní sraz po 25ti letech - 22.6. 2013 v Dobšicích  
Setkání někdejších žáků ZŠ v Žehuni 13. 7. 2013 

Tři vycházky „Po stopách rytíře Prokopa“ - 27.4.,18.5., 15.6. 2013 
Keltské slavnosti v Dobšicích – 29.6. 2013 

Přednáška Ing. M. Šafaříka „Vliv osidlování a přeměn krajinné oblasti na její 
energii čchi z pohledu feng šuej a wortextu sv. Gotharda“ 

Kurz JÓGY - 2.9. až 19.9. 2013 
Výlet na kozí farmu a sýrárnu Pěnčín – 14.9. 2013 

Medový dýchánek – 16.11. 2013  
Slavnostní zahájení adventu – 1.12. 2013 
Tradiční česká zabijačka – 21.12. 2013 

Vánoční charitativní koncert  - 22.12. 2013 
Povodně – vyhlášení nouzového stavu – 2.6. 2013 
Posuzování vlivů  na životní prostředí – 4. 11. 2013 

Ping Pong Nymburk – 1999 – 2009 
Myslivecké sdružení Cidlina – 30.11. 2013 
Výloha prodejny obuvi v Žehuni za totality 

Přeznačení modré turistické značky v Žehuni kolem kostela  
Žádost o informace a fotografie – 10.10. 2013 

Petice za záchranu pošt  
 Noc kostelů – koncert a prohlídka areálu – 24.5. 2013 

Prezentace Žehuně na panelu v Kolíně – od 28.11. 2013 
Sbíráme víčka pro Žanetku  

Úmrtní oznámení za rok 2013 
Pozvánka na setkání kronikářů v Lysé nad Labem – 16.2. 2013 

2  DVD: Historické a přírodní památky a Kostel sv. Gotharda 
Sponzorský dar Ing. M. Šafaříka  - pohled na jeho hodnotu 

Územní plán Žehuň – veřejné projednání – 6.11. 2013 
Žehuňské zpravodaje č. 25,26,27,28 

Vernisáž výstavy – mezi vystavovateli je též MgrA Jan Pospíšil 
Vyplněný dotazník MAS Zálabí 

Nadčasová báseň 
Senior roku 2013 – materiály  
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